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سپاهان 2 - پرسپولیس ۴

یکالکلاسیکویواقعی
چهاردهمین نمایشگاه اختصاصی ایران در ترکمنستان 

با موفقیت به کار خود پایان داد:
تجلیهمتوارادهدربرگزاریبزرگترین

دیدار تیم های سپاهان و پرسپولیس در طول وقت های اضافه نمایشگاهخارجیجمهوریاسلامیایران
مسابقه با برتری ۴ بر ۲ شاگردان یحیی گل محمدی تمام شد 
و این تیم به مرحله یک چهارم نهایی جام حذفی صعود کرد.

به گزارش ایسنا، دیدار تیم های سپاهان و پرسپولیس در قالب 
مرحله یک هشتم نهایی جام حذفی از ساعت ۱۵ در ورزشگاه 
نقش جهان شــد که این دیدار در پایان با تساوی دو تیم به 
پایان رسید تا بازی به وقت اضافه کشیده شود. در وقت های 
اضافه شاگردان گل محمدی ۲ گل به ثمر رساندند و بازی ۴ 
بر ۲ به سود سرخپوشان تمام شد. با این نتیجه پرسپولیس به 

عنوان تیم هفتم راهی مرحله یک چهارم نهایی شد.
در دقیقه ۵: شوت فرشاد احمدزاده از پشت محوطه...

برگزاری نمایشگاه های بین المللی یکی از مسیرهای اصلی رسیدن به 
بازارهای جهانی و نوظهور برای تولیدکنندگان و صادرکنندگان کشور 
اســت که محرک اصلی برای توسعه صنعتی و تجاری نیز محسوب 
می شــود. از آنجایی که برگزاری نمایشــگاه های خارجی را می توان 
به عنوان یک رســانه، پکیج و مجموعه تاثیرگذار برای مجموعه های 
اقتصادی و تولیدی کشور نام برد، لذا نمایشگاه بین المللی مشهد به 
عنوان یکی از مجموعه های نمایشگاهی پیشتاز و موفق در عرصه های 
ملی و بین المللی با مساعدت سازمان توسعه تجارت ایران و همراهی 
و مساعدت استاندار محترم خراسان رضوی و سفیر محترم و کارکنان 

سفارت کشورمان در ترکمنستان و همچنین برنامه ریزی...
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طلسم 2۹ساله شکسته شد

فرودگاه گناباد در یک قدمی پرواز
6

محمدرضا باهنر:
ضرورت حرکت به سمت جمهوری دوم

مدتی است چهره های سیاسی، کارشناسان و فعالان 
بسیاری در این حوزه نســخه های متفاوتی درباره 
اصلاح نظام حکمرانی می پیچند و هر کدام بر مبنای 
تحلیل خود مســیر حرکت به این سمت را ترسیم 
می کنند. »محمدرضا باهنر« 
یکی از چهره هایی 
است که اخیراً 
اظهــارات 
ی  د متعد
ایــن  در 
ه  ر بــا

داشته و از ضرورت حرکت به سمت »جمهوری دوم« 
سخن گفته است. بدین منظور دبیرکل جامعه اسلامی 
مهندسین در گفتگو با خبرنگار مهر، نقطه نظراتی که 
پیش از این درباره اصلاح ساختار حکمرانی مطرح 
کرده را تشریح می کند. او اگرچه معتقد است اصول 
جمهوریت و اســلامیت در چارچوب نظام غیرقابل 
تغییر است اما تاکید می کند ساختار فعلی باید اصلاح 
شود: »اصلاح در قانون گذاری، اجرا و سایر حوزه ها، 
یک سبد سیاستی و یک پکیج از تصمیمات است که 
باید در بخش های مختلف طراحی و عملیاتی شود.«

دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین می گوید: »بعد از 
به  چهل سال 
ایــن اصلاحات 
نیازمندیم؛ من در 
این باره تعبیری به 
کار برده بــودم به نام 
باهنر  دوم!«  جمهــوری 
همچنین بر اشــاعه رویکرد 
صلح گرایانه ایــران تاکید دارد 
و دربــاره پروژه »ایران هراســی« 
دشــمنان هشــدار می دهد. او در 
خصــوص نحوه تبییــن قدرت های 
داخلی بیان می کند: »موشک های 
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تعیین دستمزد 1402 کار سختی 
نیست

یک مقام مســئول کارگری با بیان اینکه به شکل دستوری نمی 
توان حقوق کارگران را اضافه کرد گفت: تعیین دستمزد ۱۴۰۲ کار 
سختی نیست به شرطی که سبد معیشت کارگران را واقع بینانه و 

مطابق با واقعیت های روز جامعه بسنجیم.
فتح الله بیات در گفت وگو با ایســنا، با اشاره به برگزاری جلسات 
کمیته دستمزد شورای عالی کار گفت: شخصا معتقدم که شورای 
عالی کار برای تعیین دســتمزد کار سختی در پیش ندارد شاید 
شرایط موجود سخت باشد ولی تعیین دستمزد ۱۴۰۲ کار سختی 
نیســت به شرط آنکه شــورای عالی کار واقع بینانه به دستمزد 
کارگران نگاه کند و آن را مطابق با واقعیت های روز جامعه محاسبه 

کند و بسنجد.
واقعیت های زندگی جامعه کارگری را ببینیم

وی بــا بیان اینکه باید عینک بدبینی را از چشــممان برداریم و 
واقعیت های زندگی کارگران را ببینیم، ادامه داد: هم کارفرما هم 
کارگر و حتی نمایندگان دولت همه در همین کشور زندگی می 
کنند و شــرایط اقتصادی را درک می کنند. از هزینه های زندگی 
همه خبر دارند و می دانیم به چه شکل است لذا تاکید ما این است 
که نسبت به تورم جامعه و بازار مصرف حقوق و دستمزد کارگران 

تعیین شود.
پرهیز از افزایش دستوری حقوق و دستمزد

رییس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی با بیان اینکه به شکل 
دستوری نمی توان حقوق دستمزد کارگران را اضافه کرد، گفت: 
این قضیه تابع محاسبه دقیق و متناسب با واقعیت های روز جامعه 

است و سبد معیشت باید واقعی دیده شود.
بیات با بیان اینکه کارگران باید از حداقل های معیشت برخوردار 
باشند، اظهار کرد: ما نمی گوییم ۳۰۰ قلم کالا را در سبد معیشت 
محاســبه کنند. ۳۰ قلم کالای مصرفی را نسبت به سه ماه قبل 
و اسفند سال گذشته مقایســه کنند و ببینند چه اتفاقی افتاده 
و چقدر تغییر داشــته است. کارگران سال قبل این اقلام را با چه 

نرخی تهیه می کردند و امسال با چه رقمی خریداری می کنند.
وی ادامه داد: شــاید چند ماه قبــل که از هزینه زندگی صحبت 
می شد، هزینه های معیشت کارگران را به طور متوسط ۱۷ میلیون 
تــا ۱۸ میلیون تومان برآورد می کردیــم ولی اکنون این رقم به 
بالای ۲۰ میلیون تومان رسیده و افزایش قیمت کالاهای مصرفی 
از یک طرف و افزایش اجاره بها از طرف دیگر باعث شــده تا سبد 

معیشت تغییر قابل ملاحظه ای پیدا کند.
حقوق ها به ریال هزینه ها به دلار!

بیــات تصریح کرد: کارگران و کارمندان حقــوق خود را به ریال 
دریافت می کنند ولی بعضا هزینه های زندگی تابع دلار است طبعا 
وقتی دلار افزایش پیدا می کند و تورم بالا می رود، همه مســائل 
از هزینه ماهانه سبد معیشت تا بازارها تحت تاثیر قرار می گیرند.

محاسبه دقیق قیمت خوراکی ها و اجاره بهای کارگران
رییس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی درعین حال بر ضرورت 
حفظ قدرت معیشت کارگران برای سال آینده تاکید کرد و گفت: 
هزینه هــای مصرف و خوراکی ها و حتی اجاره بهای کارگران باید 
به طور دقیق و واقع بینانه بررســی و محاسبه شود و بر اساس آن 
دســتمزد سال آینده را تعیین کنیم. اگر دولت خدمات می دهد 
برای عموم کشور می دهد. کارفرمایان باید به وظایف خود عمل 
کننــد، همانطور که به نرخ تولیدات و محصولات خود اضافه و به 
بازار عرضه می کنند باید نســبت به حقوق نیروی کار خود نیز 

پاسخگو باشند و به دستمزد کارگر اضافه کنند.
بیات در پایان خاطرنشان کرد: در سال حقوق فقط یکبار افزایش 
پیدا می کنــد. اگر بخواهیم حقوق کارگران را فریز کنیم و برای 
سال آینده افزایش ندهیم و همین حداقل ها هم کاهش پیدا کند، 
نه تنها قدرت خرید جامعه کارگری حفظ نمی شود بلکه جامعه 
کارگری سال سختی پیش رو خواهد داشت و این مسأله جامعه را 

هم تحت تاثیر قرار خواهد داد.

کاهش 50 درصدی صادرات خشکبار از کشور
دبیر اتحادیه صادرکنندگان خشکبار ایران 
با اشاره به اینکه در بازار آجیل کمبودی 
وجود ندارد گفت: صادرات خشــکبار ۵۰ 

درصد کاهش یافته است.
بــه گــزارش خبرنــگار مهر، کشــور 
مناسبت های مذهبی و ملی بسیاری دارد. 
یکی از سنت های مناسبت های ملی مانند 
شب یلدا و عید نوروز، شب نشینی و دید 
و بازدیدهای روزانه اســت. یکی از اقلام 
مصرفی این ایام، آجیل و خشکبار است. 
رصد این بازار از تنوع قیمتی انواع آجیل 
و محصولاتی مانند پســته خبر می دهد. 
وضعیــت قیمت ها به گونه ای اســت که 
بخش زیادی از این محصولات برای قشر 
زیادی از مردم دست نیافتنی شده است. 
به عنوان مثال در مرکز شهر قیمت آجیل 
شب عید تا ۸۰۰ هزار تومان در هر کیلو 
می رسد و هر چه از مرکز شهر به شمال 
شــهر نزدیک تر شــویم این اعداد بالاتر 
رفته و به آیا کمبود تولید و عرضه منجر 

به افزایش قیمت ها شده یا علت موضوع 
دیگری است؟

زین العابدین هاشــمی، دبیــر اتحادیه 
صادرکنندگان خشــکبار ایران در پاسخ 
به این پرسش مهر که آیا صادرات منجر 
به کمبود کالا در بازار داخل شــده است، 
گفت: در مدت دو ســال گذشته صادرات 

روند کاهش داشته و پیش بینی می شود 
تا پایان سال صادرات خشکبار کمتر از یک 
میلیارد دلار باشد. این در حالی است که در 
سال های قبل سابقه صادرات ۳.۵ میلیارد 

دلاری هم در بخش خشکبار رقم خورد.
وی افزود: امسال صادرات خشکبار بیش از 

۵۰ درصد کاهش را تجربه کرد.

وی در ادامه سخنان خود با اشاره به اینکه 
۸۰ تا ۹۰ درصد محصولات خشکبار ایران 
صادر می شــود، بیان کرد: بــا این وجود 
همان طور که آمد صادرات امسال کاهشی 
بود. علاوه بر این نباید فراموش کرد بین 
محصولات صادراتی و محصولات توزیع 
شده در بازار داخل تفاوت است؛ محصول 
بازار، آجیلی و به معنی کیفیت بالاست؛ 
اما چون با چند واسطه به دست مصرف 
کننده می رسد قیمت ها نامتعارف به نظر 
می رسد. ضمن اینکه نمی توان تأثیر نوسان 

بازار ارز را نادیده گرفت.
آمار صادرات خشکبار

دبیر اتحادیه صادرکنندگان خشکبار ایران 
در پاسخ به آمار صادرات خشکبار از کشور 
گفت: صادرات سال ۹۹، ۲.۵ میلیارد دلار 
بود. این عدد ســال ۱۴۰۰، ۱.۵ میلیارد 
دلار شد. امسال هم در ۱۰ ماهه نخست 
سال ۷۹۰ میلیون دلار خشکبار از کشور 

صادر شد.

رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه در نشستی خبری:

سهمیه بنزین برای خانوارهای فاقد خودرو در گزارش تلفیق نیست
رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 
سال ۱۴۰۲ گفت که در گزارش تلفیق 
موضوعی مبنی بر اختصاص سهمیه ۱۵ 
لیتری بنزین به خانوارهای فاقد خودرو 

نیامده است.
 شمس الدین حسینی در نشست خبری 
به تشــریح مصوبات کمیسیون تلفیق 

لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ پرداخت.
رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 
سال ۱۴۰۲ با بیان این که سقف بودجه 
به میزان ۳۰ هزار میلیارد تومان یعنی 
کمتر از دو درصد افزایش داشته است 
گفت که در گــزارش تلفیق موضوعی 
مبنی بر اختصاص سهمیه ۱۵ لیتری 
بنزین به خانوارهای فاقد خودرو نیامده 
است؛ چون این پیشنهاد نتوانسته بود 
دو سوم رای از اعضای تلفیق را کسب 

کند.
وی توضیح داد: کمیسیون تلفیق طی 
۵۰ جلسه به بررسی کلیات و جزییات 
لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ پرداخت که 
۱۳ جلسه برای کلیات و ۳۷ جلسه برای 
جزییات بود. لذا کم کاری در بررســی 
بودجــه صورت نگرفته اســت. ۴۶۰۰ 
نفر - ساعت در جلسات رسمی تلفیق 
وقت صرف کردند؛ لذا تا اینجا جلسات 
تلفیق با سال گذشته برابری می کند. 
تفاوت تلفیق امســال بر این بود که ما 
موضوعات را قبل از رسیدگی و بررسی 
پیشنهادات، با بررسی آغاز می کردیم؛ 
بدان معنا که مثلا در تبصره های ۱، ۱۲، 
۱۴، ۱۶ و ۱۸ کارگروهی مرکب از اعضا 
و هیات رئیسه تلفیق، کارشناسان مرکز 
پژوهش ها و حتی نمایندگان دولت آنها 
را مورد بررســی قرار داده و جمع بندی 

ارائه می کردند.
رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 
ســال ۱۴۰۲ اضافه کــرد: همچنین 
بودجه سال ۱۴۰۲ از لوایح خاصی بود 
که باید براساس دو برنامه توسعه تنظیم 
می شد؛ شــش ماه اول بودجه براساس 
برنامه ششــم و شش ماه دوم براساس 
برنامه هفتم بود؛ لذا ما باید ملاحظات 
مربوط به برنامه هفتــم را هم در نظر 

می گرفتیم.
در مصوبــات تلفیق تمامی احکام یک 

ساله است
حسینی با بیان این که در لایحه بودجه 
دو مدل احکام یک ساله و دائمی آمده 
بود، افزود: اتفاق نظری با شورای نگهبان 
انجام شد مبنی بر این که مصوبات قانون 
بودجه یک ســاله اســت؛ لذا موضوع 
تصویب احکام دائمی در بودجه منتفی 
شد و هر آنچه تصویب شده یک ساله و 

برای سال ۱۴۰۲ است.
وی بــا بیــان این کــه دغدغــه ما در 
رســیدگی های بودجه توجه به اقشار 
آســیب پذیر بود، اضافه کرد: در همین 
راستا منابع مربوط به سازمان بهزیستی 
و کمیته امــداد افزایش داشــت و به 
حقوق بازنشســتگان توجه شد؛ همه 
ما در کمیســیون تلفیق اذعان داریم 
که باید پوشش مناسب تری نسبت به 
کاهش قــدرت خرید مردم در اثر تورم 
داده شــود، اما ما ترمیم هــا را در حد 
امکانات مالی دولت انجام دادیم. البته 
فشــار تورم بیش از آن چیزی اســت 
که در لایحه جبران شــده است. دامنه 

تفاوت تخصیص محدود می شود
رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 
سال ۱۴۰۲ با تاکید بر این که در لایحه 
بودجه به انضباط مالی توجه شده است 
گفت: احکامی درباره چگونگی گردش 

منابع در شرکت های زیرمجموعه دولت 
آمده و تمرکز و نظم دهی به حساب آنها 
نزد حساب خزانه قید شده است. باید 
حساب ها در حساب های خزانه تمرکز 
پیــدا کند؛ یکی از بندهای مصوب این 
بود که دامنه تفاوت تخصیص محدود 
شــود.وی توضیح داد: در ســال های 
گذشته مواردی داشتیم که در ردیفی 
۱۲۰ درصد تخصیص بــوده و میزان 
تخصیص در ردیــف دیگر صفر درصد 
بوده است؛ لذا ما مقرر کردیم که بعد از 
کسر پرداخت ها و هزینه ها مثل حقوق 
و دستمزد ۲۰ درصد اعتبارات جدول 
متفرقــه به ۳۰ درصد محدود شــود؛ 
چون باید ملاک اجرای قانون باشد نه 
این که تخصیص صفر درصدی در بندی 
و تخصیــص ۱۰۰ درصــدی را در بند 

دیگری شاهد باشیم.
رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 
سال ۱۴۰۲ با اشاره به کاهش مالیات 
واحدهای تولیدی به ۱۸ درصد اظهار 
کــرد: در قانون دائمی میــزان مالیات 
واحدهای تولیدی ۲۵ درصد است که 
این میزان در بودجه ســال ۱۴۰۱، ۲۰ 
درصد شــد و در لایحه بودجه ســال 

۱۴۰۲ به ۱۸ درصد کاهش پیدا کرد.
حســینی با اشاره به تبصره ۱۸ مربوط 

به تولید و اشتغال گفت: در این تبصره 
حساب ملی توسعه و پیشرفت تشکیل 
می شود که هیات امنای حساب ملی، 
رئیس جمهــور و معــاون اول و برای 
استان ها استانداران مسئولیت دارند این 
مصوبه بدون توسعه تشکیلاتی است و 

اتفاق مبارکی محسوب می شود.
رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 
ســال ۱۴۰۲ با بیان این کــه منابع و 
تکالیف تبصــره ۱۶ از تبصره ۱۸ جدا 
شــد، توضیــح داد: تبصــره ۱۶ برای 
اختصاص تسهیلات ازدواج و حمایت از 
فرزند آوری و مسکن و تبصره ۱۸ برای 
تولید و اشتغال و سرمایه  گذاری است؛ 
ما همچنین در مصوبــه ای به بانک ها 
با اجازه وزیر اقتصــاد مجوز دادیم که 
اموال مازاد خود را فروخته و همچنین 
بانک هــای دولتی بتواننــد با تضمین 
دولت ۵۰ هزار میلیارد تومان )همت( 
اوراق مالی تا پنج سال منتشر کنند و 
منابع حاصله صرف افزایش ســرمایه 

بانک ها شود.
به گفته وی، یکی از مشکلات نظام مالی 
و تامین مالی تولید و فعالیت اقتصادی 
پایین بودن و بعضا منفی شدن نسبت 
سرمایه بانک هاست که سعی شد این 

مشکل برطرف شود.

وام مسکن فقط برای خرید ۹ متر خانه در تهران کفایت می کند
سخنگوی کمیسیون عمران مجلس گفت: 
اقســاط سنگین وام مســکن، در حالی که 
حداقل حقوق برای سال آتی حدود ۷ میلیون 
و نهصد هزار تومان مصوب شده، اقشار کم 
درآمد را با مشکل جدی در تسویه وام مواجه 
می کند. عبدالجلال ایری، با اشاره به اقساط 

سنگین تسهیلات مسکن گفـت: طبق گفته 
مدیرعامل بانک مســکن، نرخ سود وام های 
مســکن از ۱۸ به ۲۳ درصــد، تغییر پیدا 
کرده که اقســاط آن حدوداً بالای ۸ میلیون 
تومان می شود. این نماینده مردم در مجلس 
شورای اسلامی عنوان کرد: اقساط سنگین 

وام مسکن، در حالی که حداقل حقوق برای 
سال آتی در کمیسیون تلفیق بودجه حدود 
۷ میلیون و نهصد هزار تومان مصوب شده، 
اقشار کم درآمد که جامعه اصلی و مورد هدف 
وام های خرید خانه نیز هستند، را با مشکل 

جدی در تسویه وام مواجه می کند. 

دیدگاه
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روایتی از مسیر سختِ احقاق حق؛

یک سال دوندگی برای زنده کردن سابقه بیمه
نسرین هزاره مقدم/ قانون حق شکایت 
را محترم می شناســد امــا در واقعیت، 
مراحل کار ســخت و زمانبر است و وقتی 
دغدغه ی نان داری نمی توانی پیگیری ها را 

تا بی نهایت ادامه دهی....
شــکایت برای گرفتن حق بیمه هایی که 
باید واریز می شــد و نشده، یک مصیبت 
تمام عیار است؛ مسیر شکایت، یک مسیر 
پر از سنگلاخ است؛ »الکترونیکی سازی« 
نیز مزید بر علت شــده و کار را دشوار تر 

کرده.
کارگری که بایستی قبل از هرچیز، کد ثنا 
بگیرد و با وجود ضعف های مدام اینترنت 
در چندین ســامانه الکترونیکی ثبت نام 
کند، باید به راســتی کفش آهنین به پا 
کرده باشد و دغدغه ی نان نداشته باشد. 
و این در حالیســت که در موارد بسیاری 
هیچ تسهیل گری از جانب متصدیان امر و 

کارمندان مسئول در کار نیست....
»بیمه داری یا نه«؛ این روزها، این سوال 
اصلی ســت؛ کارگرانی که در شرکت ها و 
نهادهای مختلف مشغول به کار می شوند، 
فقط به امید بیمه، با حقوق بخور و نمیر 
کارگری می ســازند؛ اما مدتی ســت که 
»بیمه ی مرتب و به موقع« بیشتر به آرزو 
پهلو می زند تا واقعیت؛ طرف سال ها درس 
خوانده و امروز بعد از چندسال سابقه کار 
در حرفه ی خود کاملاً متخصص است، اما 
باید چندماه صبر کند تا کارفرما بیمه اش 
کند، این بیمه هم در موارد بسیار مرتب 
پرداخت نمی شــود؛ این به راســتی تهِ 

بدبیاری ست.
کارگران بسیاری هســتند که به ناگاه 
متوجه می شــوند حق بیمه آن ها برای 
چندماه متوالی پرداخت نشــده؛ خیلی 
از این ها از روند پیگیری قانونی اطلاعی 
ندارند و فقط عده معدودی توان کفش 
آهنین پوشیدن و رفتن تا انتهای مسیر 
را دارند؛ ثبت نام در ســامانه حقوق کار 
برای شــکایت، ارائه مستندات که خود 
هر دفعه یک دردســر علیحده اســت، 
تعییــن وقــت دادگاه، ارجاع بــه ثنا و 
دادگاه، درخواست برای اجرای حکم و.... 
فقط بخشــی از دشواری های کار است؛ 
مســیر دریافت ســنوات هم به همین 

دشواری ست.
 در نهایت کار به سازمان تامین اجتماعی 
ختم می شــود؛ همین مرحلــه معمولاً 
چندماه معطلــی و انتظار دارد؛ در همین 
رابطه پای صحبت های کارگری نشستیم 
که از ابتدای سال شکایت کرده ولی هنوز 
نتوانسته ســابقه بیمه اش را زنده کند؛ او 
مراحل کار را لحظه به لحظه و گام به گام 
شرح می دهد، اسناد و مدارک این کارگر 

تماماً پیش ما محفوظ است:
»در اســفند ماه ســال ۱۳۹۹ در یکی از 
خبرگزاری های کشور مشــغول شدم. از 
آنجا که سال های قبل  از آن بیمه داشتم 
و سنوات خدمت سربازی را خریده بودم، 
دائما ســامانه تامیــن اجتماعی را چک 
می کردم. من از اسفند ماه به محل کارم 
رفتم و آنها گفتند که از بعد عید بیمه ام 
پرداخت می شــود. ماه فروردین که تمام 
شد سامانه را چک کردم خبری نبود، ماه 
بعد و ماه بعدتر هم همینطور. دوباره وعده 
دادند ماه بعد پرداخت می شود و این قصه 
تا آبان ادامه داشت. در نهایت خسته شدم 
و برای کار به یک خبرگزاری دیگر رفتم. 
من کلی ســاعات اضافه کاری داشتم اما 

متاسفانه مستندات لازم را نداشتم که این 
را ثابت کنم.«

چه شد که تصمیم به شکایت گرفتم؟
»واقعاً علاقه مند بودم همان زمان شکایت 
کنم اما از قوانین اطلاع درستی نداشتم و 
مطمئن نبودم که بتوانم حقوقم را بگیرم. 
بعد از مشــورت با چند نفر کــه در این 
خصوص تجربه لازم را داشــتند، تصمیم 
برای ارائه شکایت قطعی شد. در روزهای 
انتهایی اسفند ۱۴۰۰ مدارک و مستنداتم 
را برای شــکایت آماده کردم که شــامل 
پرینت حســاب، مــدارک معرفی نامه و 
کارتهایم برای رویدادهای مختلفی بود که 
در آن شــرکت می کردم؛ در فروردین ماه 
شکایتم را در هیات تشخیص طرح کردم.«

چقدر برای تعیین جلسه رسیدگی زمان 
صرف شد؟

»از زمان ارائه شکایت تقریبا سه ماه برای 
جلسه رسیدگی زمان برد. تقریبا یک ماه 
برای صدور حکم توسط هیات تشخیص 
زمان برد. نبایــد فراموش کرد که در این 
میان فرصت سه ماهه اعتراض طرفین در 

دیوان عدالت اداری هم مطرح بود.
نماینــدگان کارفرمــا در دادگاه حاضــر 
نشدند اما بعدازظهر همان روز دفاعیه ای 
ثبت کردند که نه تنها مستندات بنده را 
ثابت می کرد، بلکه بسیاری از گمشده های 

پرونده را علنی می کرد.
آن کارگاه با اینکه دارای مجوز رسمی است 

اما دارای هیچ گونه آگهی ثبت شرکت یا... 
نیست. آنها از طریق یک شرکت خصولتی 
اقدام به پرداخت حقوق کارکنان قراردادی 
می کردند. من هم قراردادی بودم؛ شرکت 
واســط مدارک پرداخت حقوق من را با 
تایید کارفرمای مادر ارسال کرد و ادعا کرد 
که حق التحریر بودم که هیات تشخیص 

ادعای آنها را تایید نکرد.«
درخواست اجراییه

»وقتی شما شــاغل هستید، وقت کمی 
داریــد که به ادارات بروید چرا که حداقل 
یک روز کاری را برای پیگیری هر مرحله از 
دست می دهید. در نهایت یک روز فرصت 
مراجعه پیدا کــردم؛ آنجا گفتند که باید 

درخواست اجرای حکم را در سامانه ثبت 
کنید. درخواســت اجراییه را در »سامانه 
جامع روابط کار« ثبت کردم. این مرحله 

برایم خیلی سخت تر از خود دادگاه بود.
مساله این است که سامانه خیلی به صورت 
کاربردی تهیه نشــده و بارها قسمت های 
مختلف را جستجو کردم تا بالاخره نحوه 
اجراییه حکم را پیدا کردم و درخواســتم 
ثبت شــد. حالا فرض کنیــد یک کارگر 
ســاده و کم سواد چطور می تواند قسمت 
»اجراییه حکم« را در این سامانه ی نسبتاً 
پیچیده پیدا کند؛ شما خود حدیث مفصل 

بخوانید..... «
هنوز کار تمام نشده بود!

»بالاخره نامــه ارجاع به دادگاه را دریافت 
کردم. از آنجا که در سامانه ثنا عضو نبودم 
یک روز کاری کامل هم درگیر حضور در 
دفتر الکترونیک قضایی و ثنا بودم. باورتان 
می شود یک روز کامل از کار افتادم تا عضو 

ثنا شوم!«
و اما در دادگاه

»دادگاه رفتم. آنجا هنوز پرونده ا م پرینت 
نشــده بود و ناچارا از مدارکی که داشتم 
به آنها ارائه دادم، بعد از آن، تازه پرونده ام 
تشکیل شــد. بعد از درخواست اجراییه 
در دادگاه، بــه واحد اجرای احکام دادگاه 
مربوطه ارجاع شدم. آنجا گفتند که باید در 
کافی نت نوبت بگیرید و البته اتفاق تلخی 

هم آنجا افتاد!

روز نوبتم به واحد اجرای احکام رفتم، برق 
واحد مشکل داشت، قطع شده بود! باورتان 
می شود تا پایان روز کاری برق قطع بود؟! با 
وجود اینکه آن روز را مرخصی گرفته بودم، 
کارم انجام نشد؛ مجبور شدم فردای همان 
روز دوباره مرخصی بگیرم و مراجعه کنم. 
در این مدت با کارفرمای فعلی ام مشکل 
پیدا کردم چون مدام مجبور بودم مرخصی 

بگیریم تا کارم زودتر پیگیری شود.
بعــد از این اتفاق، خلاصــه دوباره نوبت 
اینترنتی گرفتم. بعــد از چندین مرتبه 
مراجعه به اجرای احکام، راهی بانک شدم. 
نامه استعلام را به بانک رساندم و دوباره به 
اجرای احکام برگشتم. تقریبا ۲ هفته هم 

در این مرحله متوقف شدم تا توانستم پول 
عیدی و سنواتم را دریافت کنم. اما مشکل 

سابقه بیمه ام حل نشد!«
در تامین اجتماعی چه گذشت؟

»در مرحله بعد به تامین اجتماعی ارجاع 
شدم؛ کارمندان آن شعبه تامین اجتماعی 
گفتند کارفرمای شما اصلاً کد بیمه ندارد! 
باید در هیات، شکایت شما مطرح بشود. 
بعد از یکی دو هفته مسیر اداری و دوباره 
ارائه ی همه ی  مستندات قبلی گفتند که 
یک ماه و چنــد روز دیگر  تلفنی تماس 
بگیرید تا به شــما بگوییــم کار به کجا 
رسیده؛ امروز که با شما صحبت می کنم 
همچنان پیگیری هایم ادامه دارد تا سابقه 
بیمه ام ثبت شــود؛ من هنوز نتوانسته ام 

مشکل سابقه بیمه ام را حل کنم....«
من هرگز نتوانستم وکیل بگیرم

»کار طولانی و ســخت بود و البته بسیار 
گیج کننده؛ اول کار اصلاً نمی دانستم باید 
از کجا شروع کنم؛ خیلی ها پیشنهاد دادند 
یک وکیل بگیر یا نماینده حقوقی دنبال 
کار بفرست اما مگر عیدی و سنوات یک 
کارگر چقدر است که برای آن بتوان وکیل 
اســتخدام کرد؛ در ثانی، آنقدر مدرک و 
مستندات در دست داشتم که روزهای اول 
فکر می کردم اثبات ادله هیچ کاری ندارد 
و چند روزه کار تمام می شود؛ نمی دانستم 
قرار است چند ماه سرگردان شوم و آخر 
سر هم نتوانم سابقه بیمه ام را بگیرم؛ وکیل 
نگرفتم چون همه چیز مثل روز روشن بود 
چون حقوق من کامــلاً بدیهی و قانونی 

بود......«
داســتان این کارگر، روایتی از سرنوشت 
مشترکِ هزاران کارگری ست که اول کار 
با وعده ی بیمه ســر کار می روند و بعد از 
مدتی متوجه می شوند ماه ها حق بیمه شان 
پرداخت نشده؛ کارگرانی که برای گرفتن 
سابقه بیمه و ســنواتِ به یغما رفته، باید 
کفش آهنین به پا کنند و از مراجع حل 
اختــلاف بــه دادگاه، از دادگاه به اجرای 
احکام و در نهایت در راهروهای شــعب 
تامین اجتماعی سرگردان بمانند. قانون 
می گوید بیمه، ســنوات و ســایر مزایای 
مزدی حق مسلم تمام کارگران است اما 
حتی کارگــران تحصیلکرده و متخصص 
هم این حقوق اولیه را ســاده به دســت 

نمی آورند.
 قانون حق شکایت را محترم می شناسد 
اما در واقعیت، مراحل کار سخت و زمانبر 
است و وقتی دغدغه ی نان داری نمی توانی 

پیگیری ها را تا بی نهایت ادامه دهی....

 کارگران بسیاری هستند که به ناگاه متوجه می شوند حق بیمه آن ها برای 
چندماه متوالی پرداخت نشده؛ خیلی از این ها از روند پیگیری قانونی 

اطلاعی ندارند و فقط عده معدودی توان کفش آهنین پوشیدن و رفتن 
تا انتهای مسیر را دارند؛ ثبت نام در سامانه حقوق کار برای شکایت، 

ارائه مستندات که خود هر دفعه یک دردسر علیحده است

,,

زمان پرداخت عیدی بازنشستگان تأمین اجتماعی اعلام شد
رئیس کانون بازنشستگان تأمین اجتماعی 
تهران از پرداخت عیدی مستمری بگیران 
و بازنشستگان این سازمان از اواخر هفته 

آینده خبر داد.
علی دهقان کیــا در گفتگو با خبرنگار 
مهر گفت: رایزنی ها برای پرداخت عیدی 

بازنشســتگان آغاز شــده و طبق اعلام 
مسئولان وزارت رفاه و همچنین تأمین 
اجتماعی، از اواخر هفته آینده به احتمال 

زیاد پرداخت عیدی آغاز خواهد شد.
وی تأکید کرد: مبلغ عیدی یک میلیون 
و ۸۰۰ هزار تومان اســت که به ازای هر 

فرزند ۲۰۰ هزار تومان نیز به این مبلغ 
افزوده می شود.

دهقــان کیــا تصریــح کرد: ســازمان 
تأمیــن اجتماعی بــه محض تخصیص 
منابــع اعتبــاری لازم، پرداخت عیدی 

بازنشستگان را آغاز می کند.

نایب رئیس فراکسیون انقلاب:
جدیتی در رفع روندهای فقرزا دیده 

نمی شود
نایب رئیس فراکسیون انقلاب مجلس گفت: گزارشات ارائه شده در 
خصوص نسبت مستمری به هزینه های خانوار به نحوی است که حتی 
برای نیمی از متوسط هزینه خوراکی خانوار شهری نیز مکفی نیست؛ 
به تعبیری دیگر اگر تمام مســتمری پرداختی به خانوارهای شهری 
تحت پوشش نهادهای حمایتی صرف هزینه خوراک شود، حتی نیمی 

از هزینه های مذکور در این سال را پوشش نخواهد داد.
محسن پیرهادی نایب رئیس فراکسیون انقلاب در گفت وگو با خبرنگار 
ایلنا، درخصــوص اقدامات و برنامه های حمایتی دولت در حمایت از 
اقشار آسیب پذیر در بودجه، با بیان اینکه دولت باید در کنترل روندهای 
فقرزا که ســبب ســقوط اقتصادی و کاهش طبقه متوسط می شود 
جدیت داشــته باشد، گفت: متاســفانه عموم برنامه های مندرج در 
لایحه بودجه ۱۴۰۲، معطوف به حمایت از اقشار خاص تحت پوشش 
نهادهای حمایتی بوده و جدیتی در رفع مسیرها و روندهای فقرزا که 

سبب سقوط دهک های میانی درآمدی شده، دیده نمی شود.
وی با تاکید بر اینکه »ســقوط طبقه متوســط به طبقه فرودست 
سیاست های حمایتی دولت را هم ناکارآمد خواهد کرد«، ابراز داشت: 
اگرچه تأکید و توجه به سیاست های کلی تأمین اجتماعی برای تضمین 
ســطح پایه خدمات از محل منابع دولتی، عمومی و مردمی با هدف 
حمایت از اقشار مختلف جامعه امری لازم است اما در کنار تضمین ارائه 
خدمات برای اقشار محروم، تغییر جهت گیری سیاست های اجتماعی 

با هدف تقویت گروه های میانی درآمدی جامعه گامی ضروری است.
عضو کمیسیون امور داخلی کشــور و شوراها همچنین عنوان کرد: 
بودجه امور رفاه اجتماعی در لایحه ۱۴۰۲ برابر با ۵۴۵ هزار میلیارد 

تومان و سهم فصل حمایتی - با اعتباری برابر ۱۲۸ هزار میلیارد تومان 
- از اعتبارات امور رفاه اجتماعی حدود ۲۴ درصد است. مضاف بر آن 
اعتباری معادل ۴۵ هزار میلیارد تومان نیز در بندهای تبصره ۱۴ لایحه 
برای پرداخت کمک معیشت مستمری بگیران دو نهاد کمیته امداد امام 

خمینی)ره( و سازمان بهزیستی در نظر گرفته شده است.
وی افزود: دو دستگاه اصلی فعال در حوزه حمایتی یعنی کمیته امداد 
امام خمینی )ره( و ســازمان بهزیستی - با احتساب اعتبارات تبصره  
۱۴مشــمول این امر - به ترتیب از اعتباری معادل ۳۹ و ۳۶.۳ هزار 
میلیارد تومان برخوردار شده اند که به نسبت سال گذشته به ترتیب با 

۳۸ و ۳۹ درصد افزایش همراه بوده است.
پیرهادی با بیان اینکه به نظر می رسد افزایش نرخ مذکور بیش از هر 
چیز به دلیل تامین اعتبار مورد نیاز برای افزایش حدود ۲۰ درصدی 
مســتمری افراد تحت پوشش این نهادها در سال ۱۴۰۲ است، ادامه 
داد: بر اساس گزارشات ارائه شده نسبت مستمری به هزینه های خانوار 
به نحوی است که حتی برای نیمی از متوسط هزینه خوراکی خانوار 
شهری نیز مکفی نیست؛ به تعبیری دیگر اگر تمام مستمری پرداختی 
به خانوارهای شــهری تحت پوشش نهادهای حمایتی صرف هزینه 
خوراک شود، حتی نیمی از هزینه های مذکور در این سال را پوشش 

نخواهد داد.
وی  در ادامــه گفت: در ســال ۱۴۰۰ مســتمری مذکور ۳۵ درصد 
هزینه های خوراکی خانوار شهری یا ۱۰ درصد از کل هزینه متوسط 
یک خانوار شــهری را پوشش می داده اســت. این موضوع در مورد 
خانوارهای روستایی نیز با وجود هزینه کمتر خانوارهای مذکور صادق 
است؛ به نحوی که میانگین مستمری نهادهای حمایتی معادل ۵۳ 
درصد از هزینه خوراکی یک خانوار روستایی با فرض اختصاص همه 
مستمری به خوراک- و یا ۱۹ درصد از کل هزینه متوسط یک خانوار 

روستایی را پوشش می داده است.
وی تاکید کرد: استمرار این روند و عدم تغییر جهت گیری دولت در 
سیاست های حمایتی سبب بروز مشکلات متعددی برای نهادهای 
حمایتی در پوشش خدمات لازم گروه های هدف شده است مضاف بر 
این هم فقدان حمایتی مشخص جهت پیشگیری از سقوط دهک های 
میانی درآمدی جامعه به وضعیت گروه های فرودست، زمینه ساز تشدید 

نابسندگی حوزه حمایتی خواهد شد.
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محمدرضا باهنر:

ضرورت حرکت به سمت جمهوری دوم
زینب رجایی: مدتی است چهره های سیاسی، 
کارشناســان و فعــالان بســیاری در این حوزه 
نسخه های متفاوتی درباره اصلاح نظام حکمرانی 
می پیچند و هر کدام بر مبنای تحلیل خود مسیر 

حرکت به این سمت را ترسیم می کنند.
»محمدرضا باهنر« یکی از چهره هایی است که 
اخیراً اظهارات متعددی در این باره داشــته و از 
ضرورت حرکت به سمت »جمهوری دوم« سخن 
گفته است. بدین منظور دبیرکل جامعه اسلامی 
مهندسین در گفتگو با خبرنگار مهر، نقطه نظراتی 
که پیش از این درباره اصلاح ساختار حکمرانی 

مطرح کرده را تشریح می کند.
او اگرچه معتقد است اصول جمهوریت و اسلامیت 
در چارچوب نظام غیرقابل تغییر است اما تاکید 
می کند ساختار فعلی باید اصلاح شود: »اصلاح 
در قانون گذاری، اجرا و ســایر حوزه ها، یک سبد 
سیاستی و یک پکیج از تصمیمات است که باید 

در بخش های مختلف طراحی و عملیاتی شود.«
دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین می گوید: »بعد 
از چهل سال به این اصلاحات نیازمندیم؛ من در 
این باره تعبیری به کار برده بودم به نام جمهوری 

دوم!«
باهنر همچنین بر اشاعه رویکرد صلح گرایانه ایران 
تاکید دارد و درباره پروژه »ایران هراسی« دشمنان 
هشــدار می دهد. او در خصــوص نحوه تبیین 
قدرت های داخلی بیان می کند: »موشک های ما 
باید قوی و دوربرد باشد! باید پهپاد داشته باشیم 
و همه اینها را به عنوان نیروی دفاعی تشــریح 
کنیم و تاکید کنیم که این نیرو آفندی نیست 
بلکه پدافندی است. اما اتفاقی که می افتد این 
است که وقتی از یک دستاورد رونمایی می کنیم، 
برخی در کشور به نوعی از آن یاد می کنند که 
در فضای بین المللی نسبت به ایران بدبینی ایجاد 
می شود. ما در اسلام رجزخوانی داریم؛ اما زمانی 
که در حال جنگ هســتیم. بنابراین بهتر است 
نسبت به موضوع ایران هراسی توجه بیشتری 

داشته باشیم.«
 شما همیشه بر حزب گرایی تاکید کردید؛ 
اصلاح ســاختار  در  این موضوع  اهمیت 

حکمرانی را چگونه می دانید؟
هر نظامــی که مبتنی بــر رأی مردم حکومت 
می کند و بخواهد دموکراتیک اداره شود، به حضور 
چند حزب قدرتمند نیازمند است. حزب گرایی به 
دلایل متعدد جز ابزار اصلی رسیدن به هر نظامی 
که مبتنی بر رأی مردم حکومت می کند و بخواهد 
دموکراتیک اداره شــود، بــه حضور چند حزب 

قدرتمند نیازمند است دموکراسی است.
در نظر بگیرید اولین روزی که بعد مشخص شدن 
نتایج انتخابات جلسه مجلس تشکیل می شود، 
۲۹۰ نفر دور هم جمع می شوند که ۲۰۰ نفر از 
آنها یکدیگر را نمی شناسند. تا زمانی که این افراد با 
هم آشنا شوند، مسائل را بشناسند و کنار هم قرار 

بگیرند وقت بسیاری اتلاف می شود.
مرحــوم »پــرورش« که نایــب رئیس مجلس 
بود اصطلاحی می گفــت به این معنا که برخی 
نماینــدگان تا بخواهند بفهمند و یاد بگیرند که 
حکومت چیســت و حکمرانی چگونه است، چه 
باید کرد و چه نباید کرد، چهار سال شان به اتمام 

رسیده است.
 حزب چگونه این خلأ را پر می کند؟

یکی از وظایف حزب آن است که کادرسازی کند؛ 
زمانی که افراد از طریق احزاب به جایگاه برسند 
قطعاً از قبل با یکدیگر کار کرده اند، آشنایی دارند 
و نظام سیاســی و حکمرانی را می شناسند. در 
دوره ای از مجلس می بینیم ۵۰ پزشک در مجلس 
حضور دارند و در دوره دیگری می بینیم ۵ پزشک 
انتخاب شده اند. همه این انتخاب ها کاملاً شانسی 
و بی حساب و کتاب است و مدیریت کلانی درباره 

آن وجود ندارد.
گاهی کســانی به مجلس می رونــد که ۳۰۰ – 
۴۰۰ واحد تخصصی درس خوانده اند ولی درس 
مدیریت نخوانده اند و چیزی از حکمرانی نمی دانند. 
دانشگاه های ما عالم و دانشمند و متخصص تربیت 
می کند ولی حکمــران تربیت نمی کند. تربیت 

حکمران کار و وظیفه حزب است از همه مهم تر 
آنکه وقتی فردی با تخصص خاصی وارد مجلس یا 
بخشی از سیاست می شود باید بتواند از تخصص 
خود در جهت مدیریت و تصمیم سازی سیاسی 
اســتفاده کند. ما در مجلس جراح قلب و ارتوپد 

نمی خواهیم!
به نمایندگانی نیاز داریم که برای مثال در شاخه 
پزشکی به کمیسیون بهداشت و درمان بروند و 
بتوانند اقتصاد سلامت کشور را مدیریت کنند و 
وقتی مثلاً ۱۰۰ تومان پول داریم، بگوید این مبلغ 
را چگونه هزینه کنیم که بیشــترین بهره وری و 

کارآمدی را داشته باشد.
فــارغ از اینها، حتی اگر نماینده متخصصی وارد 
مجلس شــود که در حوزه خود کارآمد باشــد، 
او بایــد درباره تمام مســائل حوزه های دیگر در 
مجلــس نظر بدهد، تصمیم گیــری کند و رأی 
بدهــد؛ اما هیچکس در همه حوزه ها متخصص 
نیست. بنابراین نیاز شدید به یک پشتوانه علمی 

تخصصی وجود دارد. چنین پشتوانه ای را حزب 
تأمین می کند.

 اما اخیراً کاندیداهای انتخابات به عنوان 
یک افتخــار و امتیاز می گویند که با هیچ 

حزبی در ارتباط نیستند!
یک نفر به من گفت من مستقل هستم و به کسی 
وابستگی ندارم؛ من هم به شوخی گفتم این حرف 
مثل آن است که کسی بگوید من هیچ ایل و تبار 
و خانواده ای ندارم. این ادعا افتخار نیســت؛ اتفاقاً 
نماینده باید پشتوانه قوی علمی پژوهشی حزبی 
داشته باشد. همه اینها اشکالات ساختاری است 

و مشکل ساز می شود.
به نظر می رسد دولت ها در زمینه تقویت احزاب 

کوتاهی کرده اند...
 این اشکال به دولت ها بازمی گردد!

فرقی نمی کند؛ هر رئیس جمهوری که می خواهد 
باشد، حداکثر به فکر هشت سال ریاست جمهوری 
خودش است و این طور نیست که یک نقشه راه 
برای چند دهه آینده کشــور داشته باشد من به 
طور جدی در تمام این سال ها جستجو کرده ام و 
غیر از مقام معظم رهبری کسی را ندیدم به فکر 
۳۰ تا ۴۰ سال آینده نظام باشد. فرقی نمی کند؛ 
هر رئیس جمهوری که می خواهد باشد، حداکثر به 
فکر هشت سال ریاست جمهوری خودش است و 
این طور نیست که یک نقشه راه برای چند دهه 

آینده کشور داشته باشد.
ریاست جمهوری به فکر هشت سال، نماینده به 
فکر چهار سال و سایر مدیران که فقط به فردای 
خود فکر می کنند. اما حزب، برای آنکه می خواهد 
در آینده نیز فعال باشد هم به آینده کوتاه مدت 
پنج ساله فکر می کند و هم آینده بلند مدت پنجاه 

ساله را در نظر می گیرد.

 همین نگاه هــای کوتاه مدت تصمیمات 
اشتباه رقم می زند!

بله؛ توقعات غیر منطقی ایجــاد می کند. امروز 
فضای سیاسی کشور انتظار دارد رئیس جمهور 
جدیــد که روی کار می آید تمام مدیران از بالا تا 
پایین را عوض کند. اما باید بدانید که در کشــور 
نهایتاً ۱۵۰ تا ۲۰۰ پست سیاسی داریم که ممکن 
است لازم باشد تغییر کنند. بقیه مقام ها، سیاسی 

نیستند...
  تخصصی هستند!

دقیقا؛ً مدیران راه و شهرسازی، آموزش و پرورش، 
صنایع و این قبیل حوزه ها تخصصی هستند. اما 
رئیس جمهور وزیر را عوض می کند، وزیر معاونان 
را، معاونــان مدیرکل هــا را، مدیرکل ها مملکت 
را به شــدت گــران اداره می کنیم. یعنی هرچه 
از پــول نفت و مالیات درآمــد داریم یا برای این 
رفت و آمدها خرج می شــود یا به عنوان حقوق 
پرداخت می شود رؤسای منطقه را و این چرخه 

تا پایین ترین رده ها ادامه دارد تاجاییکه این چهار 
سال فقط در اثاث کشی مدیران و مسئولان تلف 

می شود.
چنین رویکردی به شدت ضد بهره وری و بر خلاف 
توسعه است. ختم کلام آن است که مملکت را به 
شــدت گران اداره می کنیم. یعنی هرچه از پول 
نفت و مالیات درآمد داریم، یا خرج رفت و آمدها 

می شود یا صرف پرداخت حقوق!
بنابراین بعد از چهل ســال بــه این اصلاحات 
نیازمندیم؛ مــن در این باره تعبیری به کار برده 

بودم به نام »جمهوری دوم«!
این روزها بحث اصلاح قانون اساسی و یا برگزاری 
رفراندوم از ســوی برخی از چهره ها زیاد شنیده 
می شود، آیا نیازمند اصلاح قانون اساسی هستیم؟

اصل ۱۷۷ قانون اساسی مشخص کرده است که 
این قانون چگونه و با چه فرآیندی می تواند اصلاح 
شود. برخی اصول غیرقابل تغییر هستند از جمله 
اصولی که متضمن جمهوریت و اسلامیت نظام 
هستند. برای مثال اگر کسی بخواهد قانون اساسی 
را اصلاح کند نمی تواند مجلس را حذف کند، این 
ممکن نیست. مجلس رکن دموکراسی است؛ اما 

می توان به جای یک مجلس دو مجلس داشت.
اینکه کســی در جهت اصلاح ساختاری بگوید 
شورای نگهبان نداشته باشیم، ممکن نیست اما 
ممکن است مثلاً لازم باشد به جای ۱۲ عضو ۱۸ 
عضو در شــورای نگهبان داشته باشیم و ۶ عضو 
اقتصاددان هم اضافه شوند. کسی نمی تواند بگوید 
رئیس جمهور نداشته باشیم یا او به صورت انتصابی 
بر سر کار بیاید، اما تعبیری وجود دارد که می گوید 
حکومت می تواند به جای آنکه ریاستی باشد به 

صورت پارلمانی اداره شود.
البته همه اینها مثال است. در مجموع بحث من 

این بود که باید موقعیتی فراهم شود و با مطالعه 
دقیق و میدانی برخی ساختارهای قانون اساسی 

اصلاح شوند.
 با توجه به تجربــه انتخابات های اخیر و 
پدیده »احزاب یک شبه« که بعد از نتایج 
ناپدید می شوند، فکر می کنید جامعه ایرانی 

پذیرش فعالیت حزبی را دارد؟
علیرغم آنکه خودم متولی یک حزب هســتم و 
فعالیت دارم، باید بگویم که ما در کشــور عملًا 
حزب نداریم علیرغم آنکه خودم متولی یک حزب 
هستم و فعالیت دارم، باید بگویم که ما در کشور 
عملاً حزب نداریم. اصلاً نداریم! حدود دویســت 
حزب از وزارت کشور مجوز فعالیت دارند اما حزبی 
که صرفاً یک برگه کاغــذ در کیف یک خانم یا 
آقایی است و در تمام سال هیچ فعالیتی نمی کند.

زمان انتخابات که می شــود ۱۰ تای آنها جمع 
می شوند، یک اســم مخفف هم برای خودشان 
انتخاب می کنند و یک جبهه تشکیل می دهند. 

انتخابات هم که برگزار می شود فعالیت شان تمام 
می شود. این فعالیت حزبی نیست! برای گسترش 
فعالیت حزبی به کار فرهنگی و تبیین دقیق نیاز 

داریم.
من حوزه های انتخابی ســراغ دارم که در طول 
یــازده دوره مجلس یــازده نماینده مختلف به 
مجلس فرستاده اند. یعنی به هر طریقی با فردی به 
نتیجه می رسند و با او کار می کنند، بعد در میانه 
راه پشیمان می شوند و سراغ نفر بعدی می روند. 
مردم مگر چند سال عمر و فرصت دارند که مدام 
در حــال تجربه و امتحان کردن افراد خوب و بد 

باشند!؟
اگر چند حزب فعال داشته باشیم جامعه بعد از 
مدتی می فهمد کدام حزب چه عملکردی دارد، 
تا چه حد به وعده های خود متعهد است، چقدر 
قدرتمند است و در نهایت مردم می توانند تصمیم 
بگیرند و یک حزب را انتخاب کنند و حزب هم 

افراد منتخب خود را به آنها معرفی کند.
 شــما که خودتان حزب دارید و طرفدار 
تحزب هستید چرا در این سال ها به سراغ 

این مسیر نرفته اید؟
بســیاری از ما فعالان سیاســی منافع حزب را 
می خواهیــم اما حاضر نیســتیم هزینه های آن 
را بپردازیم در این مســیر با چند مانع یا اشکال 
مواجه هستیم. مورد اول آن است که بسیاری از 
ما فعالان سیاسی منافع حزب را می خواهیم اما 

حاضر نیستیم هزینه های آن را بپردازیم!
 فعالیت حزبی چه هزینه ای دارد!؟

بگذاریــد یک مثال بزنم؛ ســال دیگر انتخابات 
مجلــس را پیــش رو داریم. شــهر کرمان دو 
کرسی نمایندگی در مجلس دارد. بیست نفر به 
بنده مراجعه می کنند و می گویند »می خواهیم 

کاندیدا شویم، از ما حمایت کنید«. بعد از در نظر 
گرفتن نظام فکری، سیاسی، سوابق مدیریتی و 
نظرسنجی ها از کسانی که اعلام آمادگی کرده اند 
دو یا سه نفر را به عنوان کاندیدای مورد حمایت 

خود انتخاب و معرفی می کنیم.
رقابت سیاســی یک جنگ است و به جای آنکه 
انتخابات مســابقه ای در خیرات برای خدمت به 
مردم باشد به یک جنگ تخریبی تمام عیار تبدیل 
شده و اینها تبعات عدم حضور احزاب است این 
دو نفر که حمایت می کنیم استقبال می کنند و 
سایرین که برای مثال توسط این حزب یا احزاب 
دیگر انتخاب نشده اند می گویند اصلاً حزب چه 
کاره اســت؟! ما خودمان کاندیدا می شــویم. در 
نتیجه برای دو کرسی نمایندگی فقط ده نفر از 
جریان اصولگرایان کاندیدا می شوند! اما این طور 
نمی شــود! جایی که نظام حزبی برقرار اســت، 

مقررات حزبی حاکم و تعیین کننده است.
برای مثال همین الان در آمریکا برای دور آینده 
ریاست جمهوری ده نفر از حزب دموکرات و ده نفر 
از حزب جمهوری خواه می خواهند رئیس جمهور 
شوند؛ درون حزب خود شروع به رقابت می کنند 
تا زمانی که از هر حزب یک نفر به عنوان نماینده 

آن حزب در رقابت ها موفق و معرفی شود.
همین دوره از مجلس، برای هر کرسی نمایندگی 
به طور میانگین بیست نفر رقابت کرده اند! و تازه 
وقتی یک از نفر از میان جمعی انتخاب می شود، 
آنها که شکست خورده اند می خواهند بر سر راه 
فرد پیروز سنگ اندازی کنند. تقصیری هم ندارند!

رقابت سیاســی یک جنگ است و به جای آنکه 
انتخابات مســابقه ای در خیرات برای خدمت به 
مردم باشد به یک جنگ تخریبی تمام عیار تبدیل 
شده است. اینها تبعات عدم حضور احزاب است. 

حزب که باشد این اتفاقات نمی افتد.
  بقیه رقابت را ادامه نمی دهند؟

بقیه موظف هســتند که کنار بکشند نه اینکه 
انتخاب کنند؛ ساختار حزبی آن را مکلف می کند 
کنار بروند. دوست داشــتنی نیست! در فعالیت 
حزبی چاره ای جز پذیــرش این هزینه ها وجود 

ندارد.
باید حداقل صد نفر فعال قدرتمند شناخته شده 
داشته باشد تا بتواند نیروهای خود را بچیند؛ نه 
آنکه کسی رئیس جمهور شود و تازه شروع کند با 
چراغ قوه اطراف را بگردد تا کسی را پیدا کند یا با 
سهمیه دادن به این و آن تیم خود را تشکیل دهد 
در انتخابات آمریکا، دوره قبل که ترامپ کاندیدا 
بود در حزب مقابل یعنی دموکرات »کلینتون« 
و »ســاندرز« به صورت جدی رقابت می کردند. 
در روزهای آخر کلینتون در حزب دموکرات جلو 
افتاد و ســاندرز باید کنار می رفت اما او تا مدتی 
می خواست زیر بار نرود و رقابت را ادامه دهد ولی 
وقتی موفق نشد بعد از یک هفته بیانیه داد و رسماً 

از کلینتون حمایت کرد.
اما اینجا ده نفر به عنوان اصولگرا در حزب اعلام 
آمادگی می کنند، حزب دو نفر از آنها را انتخاب 
می کند؛ هشت نفر دیگر به جای آنکه کنار بکشند 
می گویند اصلاً چه کســی گفته شــما اصولگرا 
هستید! ما اصولگرا هستیم. خودمان در انتخابات 
شرکت می کنیم! رقیب می شوند و ادامه می دهند.

اشــکال دیگر درباره دولت اســت که دوره های 
مختلفش فرقی نمی کند. یک رئیس جمهور وقتی 
پیروز می شود باید حداقل صد نفر فعال قدرتمند 
شناخته شده داشته باشد تا بتواند نیروهای خود 
را بچیند؛ نه آنکه کسی رئیس جمهور شود و تازه 
شروع کند با چراغ قوه اطراف را بگردد تا کسی را 
پیدا کند یا با سهمیه دادن به این و آن تیم خود 

را تشکیل دهد.
همین می شود که امروز می بینیم پنجاه درصد 
مدیران از بچه های دانشگاه امام صادق )ع( هستند. 
ممکن اســت نیروهای خوب و شایسته ای هم 
باشند؛ اما این روند درستی نیست. رئیس جمهور 
تا وزیر و مدیر شایسته انتخاب کند دوره اش تمام 
شده است. حزب برای ساختن این پشتوانه ها و 
لازمه دموکراسی اســت، چراکه تیم سیاسی را 

آماده می کند.

اسلامی: بازرسان آژانس در حال بازدید هستند
رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: مسئولان 
آژانس بین المللی انــرژی اتمی در تهران 
هستند و از دیروز در حال بازدید و بررسی 

هستند.
به گزارش ایسنا،  محمد اسلامی در حاشیه 
جلســه هیئت دولت با بیان اینکه ما در 

چارچوب پادمان روابط مان  با آژانس برقرار 
است، در مورد مطالب مطرح شده از سوی 
برخی از بازرسان آژانس در مورد میزان غنی 
سازی صورت گرفته در ایران و انتشار این 
ادعا از ســوی رســانه بلومبرگ گفت:  در 
مورد این موضوع که یکی از بازرسان آژانس 

مطرح کرده بود، مسئولان آژانس در تهران 
هستند و از دیروز در حال مذاکره، بازدید 
و بازرسی هستند تا ابهاماتی که بر اساس 
برداشت  ناصواب یک بازرس ایجاد شده بود 
برطرف شود. این ابهامات در حال برطرف 

شدن و در حال رفع و رجوع شدن است. ست
سیا
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در گفت وگو با داوود قاسم لونژاد آهنگساز و ترانه سرا؛

موسیقی فرزندی است که کسی آن را قبول نمی کند
بعد از انقلاب موسیقی همیشه در یک 
مرز حرکت می کرد؛ مرز بودن یا نبودن. 
زمانی که سودآوری داشت از آن استفاده 
می شــد؛ زمانی که سودی نداشت آن را 

رها می کردند. 
از آنجایــی که ترانه بخش مهمی از یک 
موسیقی به شــمار می رود، انتخاب یک 
ترانه  خوب از ســوی خواننــده یا تهیه 
کننده  اثر در کنار عوامل دیگر، می تواند 
نقــش مؤثری در ماندگاری موســیقی 
داشته باشــد. اما موضوع این است که 
ان ماندگاری کنار گذاشــته شده و این 
روزها شاهد انتشار ترانه های بی محتوایی 
هستیم که ارزش موسیقیایی ندارند. از 
این رو به منظور بررســی این موضوع با 
داوود قاسم لونژاد آهنگســاز و ترانه سرا 

گفت وگو کردیم که در ادامه می خوانید.
 چرا از ترانه های ماندگار به سمت 
ترانه های ســبک کشیده شدیم و 
ترانه های بی محتوا رواج پیدا کرده 

است؟
موسیقی بعد از انقلاب به دو دوره تقسیم 
می شود. یکی موسیقی دهه  ۶۰ تا اواسط 
۷۰ که صرفا موسیقی سنتی بود و بعدتر 
با بازشدن فضا، رنگ پاپ گرفت و افرادی 
چون بهادری و خاوری پا به عرصه  هنر 
گذاشــتند. بخش بعدی از سال ۷۶ به 
بعد اســت که فضای موسیقی بازتر شد 
و موسیقی پاپ رئی عرصه آمد و افرادی 
چون خشایار اعتمادی و شادمهر عقیلی 
آمدند. با آمدن این افراد ترانه های خوبی 
که ساختار خوبی هم داشتند، با رنگ و 

بوی گذشته، به بازار موسیقی آمد.
اما از سال ۸۲ به بعد موسیقی به سمتی 
رفت که الان به آن رسیدیم. با توجه به 
اینکه اخذ مجوز سخت بود، سایت هایی 
آمدند که کار پخش موســیقی را انجام 
می دادند. اوایل به صورت رایگان فعالیت 
می کردند. در این شــرایط آهنگ بدون 
هیچگونه نظارت کیفی ساخته می شد. 
به سایت ها داده می شد و آنها هم پخش 
می کردند. سپس با دریافت هزینه این کار 
را انجام دادند؛ تا جایی که این سایت ها به 
رشدی رسیدند که تبدیل به مافیا شدند.

در خصوص ترانه هم به گونه ای دیگر بود. 
اگر خواننده می خواست از یک ترانه سرای 
معروف ترانه ای بگیرد، باید هزینه  بسیار 
بالایی پرداخت می کرد. به گونه ای که هر 
کسی نمی توانست این هزینه را بپردازد. 
اگر کیفیت و سبک ترانه پایین می آمد، 
هزینه اش نیز به مراتب کمتر می شــد. 
این باعث شد سه چهار نفری که با هم 
کار می کردند. خودشان با گیتار موزیک 
بسازند، ترانه بنویسند و خودشان هم کار 
را تنظیم کنند و آن را به بازار ارائه دهند.

در گذشــته چندتا اســتودیو بیشتر در 
تهــران نبود کــه موزیســین ها در آن 
اســتودیو کار می کردند. سپس پدیده  
هوم استودیو)استودیو در خانه(روی کار 
آمد که در چشــم به هم زدنی زیاد شد. 
کسانی که موزیک می دانستند ترانه ها 
را می نوشــتند. برای آنها نه قافیه مهم 
بود، نه چارچوب ترانه ســرایی و نه شعر 
و شــاعری. وقتی هیچ یک از این موارد 
اهمیتی نداشت، پس طبیعتا کار راحت تر 
می شد و سود به سایت هایی می رسید که 
به این شکل موسیقی را پخش می کردند. 
روز به روز این اتفاق افزایش پیدا کرد. در 
این شرایط برخی از خوانندگان و تنظیم 

کنندگان سکان کار را در دست گرفتند تا 
اینکه امروز به اینجا رسیدیم.

از  بی محتوا  ترانه هــای  انتخاب   
سوی خوانندگان، آگاهانه است، یا 

ناآگاهانه؟
بسیاری از خواننده ها ترانه را نمی شناسند. 
وقتی بــه برخی از آنها ترانه می دهیم تا 
راجع به ترانه توضیح بدهند و آن را آنالیز 
کنند، متوجه می شویم که واقعا از ترانه، 
قالب، محتوا و قافیه چیزی نمی دانند و 
حتی هیچ اطلاعاتی از ساده ترین ارکان 
عروض و قافیه و ادبیات را هم بلد نیستند.

متأسفانه موسیقی بعد از انقلاب همیشه 
ایراد داشته. معلوم نیست که باید می بود 
یا نباید می بود. این موســیقی همیشه 
در مرز بــودن یا نبودن حرکت می کرد. 
جایی که موســیقی ســود داشت، به 
آن توجه بیشــتری می شد و زمانی که 
شــرایط به خطر می افتاد، موسیقی رها 
می شد. در واقع موسیقی مثل فرزندی 
است که کسی آن را به فرزندخواندگی 
قبول نمی کند. موســیقی مثل حیوان 
خانگی است که کســی از آن نگهداری 
می کند، بعد خســته می شود و به کس 
دیگری واگذار می کند. از این رو موسیقی 

نتوانست قد بکشد و رشد کند.
 با توجه به اینکه ترانه سطح افکار 
یک جامعه را نشان می دهد. آیا می 
ترانه های بی  توان گفت که ترویج 
محتوا و استقبال بسیار مردم از آن، 
نشان می دهد که سطح فکر جامعه 

ما تنزل پیدا کرده است؟
سطح فرهنگ یک جامعه را چه چیزی 
مشخص می کند؟ خوراکی که به جامعه 
داده می شــود. موســیقی ای که گوش 
می کننــد. کتابی که خوانده می شــود. 
فیلمی که تماشا می کنند. اینها خوراک 

فرهنگی است که باعث رشد می شود.
ببینید در گذشته چه ترانه هایی گوش 
داده می شــد. چه کتاب هایــی خوانده 
می شــد. الان دنبــال چــه رمان هایی 
هستند. رمان های سخیف که محتوایی 
ندارند. اتفاقی که با عوض شدن اسامی 
می افتد. کتاب های رمــان با محتوا هم 
چاپ می شود، اما دیده نمی شود. درباره ی 
موسیقی هم وضع به همین صورت است.

یک نسل با این نوع موسیقی رشد کرد. 
آنها که انتخاب نکردند برای آنها انتخاب 
شــده بود که چه ترانه هایی را بشنوند. 

خوراکی که به آنها داده شد.
ســطح فرهنگ مردم با این شکل رشد 

کــرد و جلو آمــد و خوراکش را گرفت. 
آن چیزی که مردم می توانستند بگیرند 
و هضم کنند. به واسطه ی کاری که داریم 
هــم در زمینه ی آموزش و هم در زمینه 
ساخت و تولید با نسل جدید در ارتباط 
هستیم. بســیاری از آنها نگاه متفاوتی 
دارند. به نظر من جوی بوده است که دارد 

کم کم از بین می رود.
انســان به واســطه ی کمال گرا بودن، 
ناخودآگاه از مســائل سطحی، لایه های 
ســطحی بیرون می آید. نسل جدید به 
دنبال آموزش هستند و تلاش می کنند 
که کارهای خوب گوش کنند. این مسئله 
تا ســال های آینده حل خواهد شد. زیرا 
انسان کمال گراست و می فهمد که چه 
چیزی سخیف است، چه چیزی پرمحتوا.

خاصیت هنر وحشــی اســت. حرکت 
می کند. مســیرهای مختلــف را طی 
می کند. در واقع ترانــه در قالب ادبیات 
محاوره ی روز اســت. به طــور مثال در 
ترانه های ایــرج جنتی عطایی از حوض 
خونــه ی مادربزرگ، گلدون اطلســی، 
شمعدانی و ... اســتفاه می شد. الان آن 
فضاهــا وجود نــدارد. الان دوران مدرن 
است؛ بنابراین ادبیات هم تغییر می کند. 
ترانه هم تغییر می کند. در واقع می توان 
گفت که ادبیات با متغیرهای روز تغییر 
می کند. به طور مثال شــعرهای زمان 
قاجار با دوران مشــروطه، دوران پهلوی، 
اوایل انقــلاب و الان تفاوت های زیادی 
کرده اســت. معتقدم که ایــن ترانه ها 
بازخوردهایی بوده که باید بیرون می آمد. 
بایــد تراوش می کرد. به واســطه خوی 
وحشی گری هنر باید این اتفاق می افتاد. 
خوی هنر و ذات هنر باید نشان داده شود.

کسی اگر ترانه ی بی قافیه می گوید خیلی 
هم عالی اســت؛ به شرط آنکه بلد باشد 
ترانه ی مقفا هم بگوید. ادبیات و عروض و 
قافیه را بشناسد. این خاصیت زبان فارسی 

است که می توان ساختار شکنی کرد.
 آیا شورای نظارت بر ترانه، بر این 

ترانه ها نظارتی ندارد؟
در یک ساختار قوانینی وجود دارد؛ اگر 
آن قوانین رعایت نشود کار رد می شود. 
در واقع بر اســاس موازین تعیین شده 
عمل می کنند؛ تا اینجای کار همه چیز 
خوب اســت. اما کارهایی بیرون می آید 
که سطحی اســت. شخصی می خواهد 
کنسرت بدهد، باید مجوز داشته باشد. 
خواننده ترانه ای را می نویســد و تحویل 
می دهد که اگر کسی مثل من بنویسد و 

بفرستد حتما رد می شود. سرمایه گذاران 
حوزه موســیقی در این میــان دخیل 

هستند.
سال هاســت که این موضوع در وزارت 

ارشاد صحبت شده و علاج نشده است.
 مشــکل ترانه ســراهای خوب، 
همان هایی که اطلاعات و دانش خوبی 
دارند، چیست که این روزها زمینه ای 

برای فعالیت شان فراهم نیست؟
متأســفانه ترانه سرایان پیله  و جایگاهی 
برای خودشــان درســت کردند که به 
سادگی نمی شد با آنها ارتباط برقرار کرد. 
اواسط دهه  هشــتاد تا اواسط دهه  نود، 
یک ســری خواننده های خوب آمدند و 
ترانه سراها با این خوانندگان کار کردند. 
زمانی که به نام و مشــهور شدند، برای 
خودشــان پیله درســت کردند. این ها 
افرادی بودند که از سایر ترانه سرایان انتقاد 
می کردند. این امر منجر به منزوی شدن 

سایر ترانه سرایان شد.
یک مسئله  دیگر هم وجود داشت و آن 
این بود که ترانه ســرایی از خشم اتفاق 
می افتــاد. مثلا خواننــده پیش فلانی 
می رفــت و تقاضای ترانــه می کرد که 
مبالغ بســیار بالایی مطرح می شــد. از 
ترانه های سه میلیون، چهار میلیونی بود 
تا ده میلیون و حتی پانزده میلیون تومان. 
این خواننده های نوظهور که تهیه کننده 
نداشتند و خودشان می خواستند با هزینه  

شخصی اثرشان را ارائه دهند.
بنابراین یکی از عواملی که باعث شد ترانه 
به این سمت برود، نوع رفتار ترانه سرایان 
مشــهور بود. آنقدر قیمت ترانه ها را بالا 
بردند، آنقدر عرصه را برای افراد نوظهور 
تنگ کردند، آنقدر ســخت گرفتند، که 
آنها ترجیح دادند خودشان آهنگ بسازند، 
خودشــان ترانه بگویند، خودشان ساز 
بزنند. خودشان بخوانند. این امر باعث شد 
خودکفا شوند. در حقیقت عدم سواد این 

افراد باعث شد به این نقطه برسیم.
این ترانه سرایان الان منزوی شده اند؛ نه 
می توانند قیمت هایشان را پایین بیاورند، 

نه می توانند کار کنند.
 سخن آخر؟

از ایــن پنجره ای که نســل جدید نگاه 
می کند و به واســطه  کمال گــرا بودن 
انسان، احتمالا به آن روزهایی بازگردیم 
که دوران شکوفایی موسیقی بود. همان 
زمان هایی که خوانندگان ترکیه افتخار 
می کردند با موسیقیدان های ما در یک 

صحنه بایستند و اجرا کنند.

اختتامیه جشنواره تجسمی فجر یک روز بعد از موسیقی
پانزدهمین جشنواره هنرهای تجسمی فجر، 
روز جمعه ۵ اسفندماه با معرفی برگزیدگان 
بخش های مختلف به کار خود پایان می دهد. 
به گزارش ایســنا به نقل از ســتاد خبری 
جشنواره، آئین اختتامیه پانزدهمین جشنواره 
هنرهای تجســمی فجر، روز جمعه پنجم 

اسفند ماه باحضور محمد مهدی اسماعیلی 
 ـدر تالار   ـوزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
وحدت برگزار می شود. در اختتامیه این دوره 
از جشــنواره برای نخستین بار »جایزه ویژه 
جهاد تبیین« از سوی وزیر فرهنگ و ارشاد 
اســلامی به هنرمندان برگزیده اهدا خواهد 

شد. نمایشگاه پانزدهمین جشنواره هنرهای 
تجسمی فجر به دبیری عباس میرهاشمی از 
۷ تا ۲۸ بهمن ماه در فرهنگستان هنر برپا بود 
و آیین اختتامیه این رخداد هنری روز جمعه، 
۵ اسفند ماه از ساعت ۱۸:۳۰ در تالار وحدت 

برگزار می شود.

بدون شهرام عبدلی ضبط »آسوده 
باش« در مشهد آغاز شد

ســریال »آســوده باش« با 
انتخــاب کامــل بازیگران و 
عوامل به تازگی در مشــهد 

مقابل دوربین رفته است.
به گزارش مشــاور رسانه ای 
سریال  تصویربرداری  پروژه، 
»آسوده باش« به کارگردانی 

حســن حج گذار و تهیه کنندگی امیر رحیم زاده و مرتضی اسکافی 
از اوایل هفته گذشــته در شهر مشهد آغاز شده است. بخش عمده 
تصویربرداری این سریال در مشهد و شهرهای اطراف آن و ۲۰ درصد 

آن در سه کشور ترکیه، ارمنستان و آلمان انجام خواهد شد.
فاطمه گودرزی، میرطاهر مظلومی، پرویز فلاحی پور، نفیسه روشن، 
آرام جعفری، شهرام عبدلی، امیر غفارمنش، حسن اسدی، شهنام 
شهابی، مجید شهریاری، رضا توکلی، اصغر سمسارزاده، پوراندخت 
مهیمن، سعیده عرب و تعدادی از هنرمندان تئاتر و سینمای خراسان 
رضوی و مشــهد مقدس از جمله بازیگران این سریال هستند. قرار 
است چند بازیگر شناخته شده دیگر نیز در طول تصویربرداری به 

پروژه اضافه شوند.
به گفته امیر رحیم زاده تهیه کننده پروژه، ضمن آرزوی سلامتی برای 
شهرام عبدلی، برخلاف اخباری که طی چند روز گذشته پیرامون 
بستری شدن این بازیگر در بیمارستان منتشر شده، وی به هیچ وجه 
به هنگام بازی در صحنه تصویربرداری این سریال دچار عارضه مغزی 

نشده و در آن لحظه در هتل در حال استراحت بوده است.
در خلاصه داستان »آسوده باش« با مضمونی اجتماعی آمده است: 
عمارتی اصیل و ریشه دار، شانه به شانه، نذر زوار حرم می شود، ولی 
حالا این عمارت به دست وراثی افتاده که تصمیم دیگری گرفته اند... .

حمایت از سینما فقط برای جشنواره 
فجر است؟

کارگردان فیلم »خط استوا« با 
اشاره به اینکه هیچ تصمیمی 
در اکران امروز سینما بدون 
ریسک نیســت، این پرسش 
را مطــرح کــرد کــه چرا 
حمایت های تبلیغاتی برخی 
سازمان ها در زمان جشنواره 

فجر برای کلیت سینما ادامه پیدا نمی کند؟
اصغر نعیمی در گفت وگو با ایســنا درباره اکران فیلم »خط استوا« 
که اکرانش از امروز، چهارشنبه ســوم اسفند ماه شروع می شود و 
پیش بینی اش از استقبال مخاطب بیان کرد: با توجه به فضای فیلم و 
داستان آن که مناسب تماشای خانواده ها در ایام نوروز است، تصمیم 
گرفتیم، فیلم را در این مقطع اکران کنیم. ولی به طور کلی در حال 
حاضر در شــرایطی هستیم که همه چیز به ساعت و دقیقه تغییر 
می کند و هر تصمیمی برای هر جنبه از کار یا زندگی، درصد خیلی 
بالایی از ریســک را در خود دارد. اکران و سینما هم از این شرایط 
اقتصادی و اجتماعی ما جدا نیستند به همین دلیل خیلی نمی توان 
پیش بینی دقیق از شــرایط داشــت و همه چیز به روزهای آینده 

موکول می شود.
وی ادامه داد: »خط استوا« بازیگرانی دارد که جنبه های مختلفی از 
کار را تجربه کرده اند و هیچ کدام این طور نبوده اند که صرفاً بازیگر 
فیلم های کمدی باشند. ملاک انتخاب آن ها هم تناسب با نقش و 
توانایی های خودشان بوده و امیدوارم این مجموعه در کنار داستان 

فیلم به صورتی باشد که مردم با آن ارتباط برقرار کنند.  
نعیمی درباره وضعیت تبلیغات فیلم هم گفت: تصور نمی کنم اتفاق 
تــازه ای در این زمینه و از این جهــت که مثلاً تلویزیون همکاری 
جدیدی را با سینما شــروع کرده یا شهرداری همکاری خاصی را 
برای فیلم ما ترتیب داده، اتفاق افتاده باشد. البته شهرداری هر وقت 
تمایل داشته باشد به شکل های مختلف با سینما همکاری داشته 
مثل همین چند هفته قبل که برای جشنواره فجر بیلبوردهای زیادی 
را اختصاص داده بود و ســوال من اینجاست که چرا شهرداری این 
بیلبوردها را به سینمای ایران اختصاص نمی دهد و در طول سال از 
سینما حمایت نمی کند؟ آیا مخاطبینی که به جشنواره فجر می روند، 
با مخاطبینی که در طول سال به سینما می روند تفاوت دارند؟ آیا 
این حمایت به این دلیل است که جشنواره فجر اتفاقی دولتی است و 
شهرداری خود را ملزم به حمایت از آن می داند؟ و اینکه چرا برخلاف 
تمام وعده هایی که مبنی بر حمایت از بخش خصوصی داده می شود، 
حتی در شکل حداقلی هم حمایتی از این فیلم ها صورت نمی گیرد؟

کافهخبر
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511/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بردسکن 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهـی موضـوع مـاده ۳ قانـون و مـاده ۱۳ آئیـن نامـه قانـون تعییـن 
تکلیـف وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقـد سـند رسـمی . 
برابـر رای شـماره ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰۲۱۰۰۱۲۲۹ هیـات اول / دوم موضـوع 
قانـون تعییـن تکلیـف وضعیت ثبتـی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند 
رسـمی مسـتقر در واحد ثبتی ملک بردسـکن تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضـی آقـای علی اکبـر اکبـری کارگر به شناسـنامه شـماره ۳۲۹ کد 
ملـی ۵۷۲۹۹۰۷۲۵۷ صـادره بردسـکن فرزند غلامرضا درششـدانگ یک 
بـاب سـاختمان بـه مسـاحت ۹۷۵/۳۱ متـر مربع قسـمتی پـلاک  ۲۴۴ 
فرعـی از۴  اصلـی واقـع درخراسـان رضـوی بخـش ۴ حـوزه ثبـت ملک 
بردسـکن از مالکیـت محمد یوسـفی محرز گردیده اسـت. لـذا به منظور 
اطـلاع عمـوم مراتـب در دو نوبـت بـه فاصلـه ۱۵ روز آگهی می شـود در 
صورتی که اشـخاص نسـبت بـه صدور سـند مالکیت متقاضـی اعتراضی 
داشـته باشـند مـی تواننـد از تاریخ انتشـار اولیـن آگهی به مـدت دو ماه 
اعتـراض خـود را بـه ایـن اداره تسـلیم و پس از اخذ رسـید، ظـرف مدت 
یـک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتراض، دادخواسـت خود را بـه مراجع قضایی 
تقدیـم نماینـد. بدیهـی اسـت در صـورت انقضـای مـدت مذکـور و عدم 
وصـول اعتـراض طبـق مقررات سـند مالکیـت صـادر خواهد شـد. تاریخ 
انتشـار نوبـت اول: ۱۴۰۱/۱۲/۴. تاریـخ انتشـار نوبـت دوم: ۱۴۰۱/۱۲/۲۰
غلامرضا گنج بخش-رئیس ثبت اسناد واملاک بردسکن

511/3اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بردسکن 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهـی موضـوع مـاده ۳ قانون و مـاده ۱۳ آئین نامه قانـون تعیین تکلیف 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقـد سـند رسـمی . برابر رای 
شـماره ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰۲۱۰۰۰۴۳۳ هیات اول/ دوم موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر 

در واحـد ثبتـی ملـک بردسـکن تصرفـات مالکانـه بلامعـارض متقاضـی 
خانـم زهـرا قربانـی بـه شناسـنامه شـماره ۲ کـد ملـی ۰۹۰۱۶۵۰۱۴۵ 
صـادره خلیـل آبـاد  فرزنـد عزیزالـه درششـدانگ یکبـاب سـاختمان بـه 
مسـاحت ۱۰۲/۰۶ متـر مربـع قسـمتی ازپـلاک  ۸۹۵ فرعـی از ۴  اصلی 
واقـع درخراسـان رضـوی بخش ۴ حوزه ثبـت ملک بردسـکن از مالکیت 
محمـد ابراهیمـی مطلـق ،  احـدی از ورثه علـی ابراهیمی محـرز گردیده 
اسـت. لـذا به منظـور اطلاع عمـوم مراتـب در دو نوبت به فاصلـه ۱۵ روز 
آگهـی می شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت به صدور سـند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشـته باشـند می تواننـد از تاریخ انتشـار اولین آگهی 
بـه مـدت دو مـاه اعتـراض خـود را بـه ایـن اداره تسـلیم و پـس از اخـذ 
رسـید، ظـرف مـدت یک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتراض، دادخواسـت خود 
را بـه مراجـع قضایـی تقدیـم نماینـد. بدیهـی اسـت در صـورت انقضای 
مـدت مذکـور و عـدم وصـول اعتراض طبق مقـررات سـند مالکیت صادر 
خواهـد شـد. تاریـخ انتشـار نوبـت اول: ۱۴۰۱/۱۲/۴. تاریـخ انتشـار نوبت 

۱۴۰۱/۱۲/۲۰ دوم: 
غلامرضا گنج بخش-رئیس ثبت اسناد واملاک بردسکن

511/4اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک فریمان 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی 

آگهـی موضـوع مـاده ۳ و مـاده ۱۳ آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیـف 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی برابـر رای 
شـماره ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰۲۲۰۰۰۶۸۴ هیـات اول موضـوع قانـون تعییـن 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر 
در واحـد ثبتـی حـوزه  ثبـت ملـک فریمان تصرفـات مالکانـه بلامعارض 
متقاضـی آقای سـید ابوالقاسـم محمدی کلاتـه رحمن فرزنـد خدابخش 
بشـماره شناسـنامه ۳۹۷ صـادره از فریمـان در یک قطعـه زمین مزروعی 
بـه مسـاحت  ۵۵۳۱/۰۰ مترمربـع  پـلاک فرعـی از  ۲۴۱ اصلـی واقـع 
در بخـش ۱۳ خریـداری از مالـک رسـمی آقـای خدابخـش محمـدی 
محـرز گردیـده اسـت .لـذا بـه منظـور اطـلاع عمـوم مراتـب در دو نوبت 
بـه فاصلـه ۱۵ روز آگهـی مـی شـود در صورتـی که اشـخاص نسـبت به 

صدور سـند مالکیت متقاضی اعتراضی داشـته باشـند می توانند از تاریخ 
انتشـار اولیـن آگهی بـه مدت دو ماه اعتـراض خود را به این اداره تسـلیم 
وپـس از اخـذ رسـید ، ظـرف مـدت یک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتـراض ، 
دادخواسـت خـودرا بـه مراجـع قضایـی تقدیـم نماینـد .بدیهی اسـت در 
صـورت انقضای مـدت مذکور و عـدم وصول اعتراض طبق مقررات سـند 
مالکیـت صادر خواهد شـد . تاریخ انتشـار نوبـت اول: ۱۴۰۱/۱۲/۴. تاریخ 

انتشـار نوبـت دوم: ۱۴۰۱/۱۲/۲۰
محمدرضا رجایی مقدم - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک فریمان

511/5اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک فریمان 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی 

آگهـی موضـوع مـاده ۳ و مـاده ۱۳ آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیـف 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی برابـر رای 
شـماره ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰۲۲۰۰۰۷۲۶ هیـات اول موضـوع قانـون تعییـن 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر 
در واحـد ثبتـی حوزه ملـک فریمان تصرفات مالکانـه بلامعارض متقاضی 
آقـای سـید ابوالقاسـم محمدی کلاتـه رحمـن فرزند خدابخش بشـماره 
شناسـنامه۳۹۷ صـادره از فریمـان در یـک قطعـه زمیـن مزروعـی بـه 
مسـاحت ۶۴۴۳ مترمربـع پلاک  فرعـی از ۲۴۱  اصلی واقع در بخش ۱۳ 
خریـداری از مالک رسـمی آقای سـید خدابخش محمـدی محرز گردیده 
اسـت .لـذا به منظـور اطلاع عمـوم مراتـب در دو نوبت به فاصلـه ۱۵ روز 
آگهـی می شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت به صدور سـند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشـته باشـند می تواننـد از تاریخ انتشـار اولین آگهی 
بـه مـدت دو مـاه اعتـراض خـود را بـه ایـن اداره تسـلیم وپـس از اخـذ 
رسـید ، ظـرف مـدت یـک مـاه از تاریـخ تسـلیم اعتـراض ، دادخواسـت 
خـودرا بـه مراجع قضایی تقدیم نمایند .بدیهی اسـت در صـورت انقضای 
مـدت مذکـور و عـدم وصـول اعتراض طبق مقـررات سـند مالکیت صادر 
خواهـد شـد . تاریـخ انتشـار نوبـت اول: ۱۴۰۱/۱۲/۴. تاریخ انتشـار نوبت 

۱۴۰۱/۱۲/۲۰ دوم: 
محمدرضا رجایی مقدم -  رئیس اداره ثبت اسناد و املاک فریمان

تاکسی خطی در حاشیه شهر توجیه 
اقتصادی ندارد

مدیرعامل ســازمان مدیریت و نظارت بر تاکســیرانی شهرداری 
مشهد با اشاره به فعالیت ۱۰ تا ۱۵ درصدی خطوط تاکسیرانی در 
مناطق حاشیه شهر گفت: در مناطق حاشیه شهر اغلب قشرهای 
خاصی زندگی می کنند که کم برخوردار هستند و بیشتر از وسایل 
حمل ونقل عمومی استفاده می کنند از این رو پوشش تاکسیرانی 

توجیه اقتصادی برای رانندگان تاکسی ندارد.
احمد محبی در گفت وگو با ایسنا در مورد خدمات تاکسیرانی در 
حاشیه شهر مشهد اظهار کرد: خدمات تاکسیرانی در سطح شهر 
به صورت یکسان است. هر خطوطی در سطح شهر که ظرفیت و 
متقاضی لازم را داشته باشد، توسط تاکسیرانی پوشش خواد داده 
شد. اگر تاکسیرانی در مناطق حاشیه شهر کمتر فعالیت دارد به 

دلیل عدم تقاضای ساکنان منطقه است.
وی با بیان اینکه تاکســی 
خطــی زمانی در منطقه ای 
درآمد  که  می شــود  ایجاد 
و توجیــه اقتصــادی برای 
تاکسیرانان هم داشته باشد، 
افزود: حاشیه نشینان بیشتر 
به سمت حمل ونقل عمومی 

می روند و در این راستا هر اندازه بتوانیم در آن مناطق از خودروهای 
اتوبوس و مینی بوس جهت حمل ونقل بیشتر استفاده می کنیم، 
اما این موضوع به معنای این  نیســت که تاکسی در حاشیه شهر 
نداشته باشــیم. درحال حاضر هم تاکسی های گردشگری و هم 

تاکسی های خطی در مناطق حاشیه شهر فعال هستند.
محبی در ادامه توضیــح داد: با توجه به عدم تقاضای مردم برای 
درخواست خطوط تاکسی در حاشیه شهر، پوشش تاکسیرانی در 
این مناطق توجیه اقتصادی نداشــته و ۱۰ تا ۱۵ درصد خطوط 

تاکسیرانی در حاشیه شهر فعالیت دارند.
محبی بیان کرد: بارها در مناطق حاشیه شهر خطوط تاکسیرانی 
تشکیل شده، تاکســیرانان سرخط حضور داشته اما طبق ادعای 
خودشــان از صبح تا شب مبلغ ۱۰۰ تومان هم درآمد نداشته اند. 
بــا این توصیف نمی توانیم اجبار کنیم که خودرو و راننده در این 
مناطق مشغول باشند، درصورتی که در سایر نقاط شهر بیش از 

حد به تاکسی ها نیاز داریم.

طلسم 2۹ساله شکسته شد

فرودگاه گناباد در یک قدمی پرواز
لزوم احداث فــرودگاه گناباد از اوایل دهه 
۱۳۷۰ موردتوجه مسئولان ذی ربط قرار 
گرفت، گناباد از معدود شــهرهای کشور 
است که پیش از انقلاب نیز دارای فرودگاه 
بوده است که به دلایل فنی و زیربنایی بعد 
از مدتی تعطیل شــده و پس از انقلاب در 
سال ۱۳۷۰ با متروکه  ماندن محل سابق 
فــرودگاه، محل جدیدی برای ســاخت 

فرودگاه در نظر گرفته شده است.
مراحل اجرایی ساخت فرودگاه گناباد از 
سال ۱۳۷۲ آغاز و تا سال ۱۳۸۳ فقط باند 
خاکی آن اجرا شد و از آن زمان تا ابتدای 
سال ۱۳۹۵ بتن ریزی و تکمیل پهنای باند 

فرودگاه به اتمام رسید.
مرحله دوم ساخت فرودگاه گناباد شامل 
پایانه آن نیز تیرماه ۱۳۹۴ از طریق مناقصه 
به پیمانکار واگذار شــد و از شهریورماه 
همان سال گودبرداری و بتن ریزی سالن 
فرودگاه انجام شــد و روند احداث آن در 

سه سال گذشته سرعت گرفت.
فرودگاه شــهدای گناباد به وسعت ۲۶۰ 
هکتار و دارای ۲ هــزار و ۷۰۰ متر باند 
به عرض ۶۰ متر اســت و تــا فرودگاه 
مشهد ۲۷۰ کیلومتر، تا فرودگاه سبزوار 
۳۰۰ کیلومتر و تا فرودگاه بیرجند ۲۱۸ 
کیلومتر فاصله دارد که پس از راه اندازی، 
سومین فرودگاه استان خراسان رضوی 
بعد از مشهد و ســبزوار خواهد شد و با 
شــروع به کار آن علاوه بر شــهروندان 
گنابادی، ساکنان شهرستان های جنوبی 
استان خراسان رضوی ازجمله رشتخوار، 
مه ولات، بجســتان و خواف و شهرهای 
فردوس، سرایان، خضری و دشت بیاض 
در شــمال استان خراســان جنوبی نیز 
امکان اســتفاده از ظرفیت این فرودگاه 
را خواهند داشــت و پیش بینی می شود 
سالانه یک میلیون نفر جمعیت ساکن این 

مناطق از مزایای آن بهره مند شوند.
یک قدم مانده تا پرواز 

اگرچه مسئولان این شهرستان قول داده 
بودند تا ۲۸ بهمن ماه شــاهد به حقیقت 
پیوســتن رؤیای پرواز مردم این منطقه 
باشیم اما شرایط جوی اجازه نداد تا طلسم 
۲۹ ساله افتتاح این فرودگاه شکسته شود.

بنا بر اظهارات کارشناســان بهره برداری 
رسمی از فرودگاه آن نیازمند تأییدیه های 
آزمودن پرواز توســط هواپیمای »فلایت 

چک« است.
هواپیمای فلایت چک، هواپیمایی است که 
به طور مداوم بین تمام فرودگاه های فعال در 
کشور پرواز و شرایط آن ها را برای ایمنی 
و مراقبت از پرواز تائیــد می کند. درواقع 
این هواپیما وظیفه سرکشــی به تمامی 
فرودگاه های کشــور را دارد تا با پرواز در 
ارتفاع هــای مختلف، نقاط و نشــان های 
جغرافیایی، اطلاعات پرواز، تجهیزات ناوبری 
و کمک ناوبری را به طور دقیق بررسی کرده 

و وضعیت فرودگاه را مشخص کند.
در همین راســتا رئیس فرودگاه گناباد 
بابیان اینکه تمامی شرایط و امکانات برای 
افتتاح فرودگاه گناباد آماده است افزود: 
بهره برداری رسمی از این فرودگاه نیازمند 
تأییدیه های آزمون پــرواز با هواپیمای 
فلایت چک اســت که با مساعد شدن 
شرایط جوی این مسئله محقق می شود.

مهدی توکلی مــی گویــد: بهره برداری 
از فــرودگاه این شهرســتان که تاریخ آن 
پیش ازاین ۲۸ بهمن ماه اعلام شده بود به 
دلیل وضعیت جوی و ابری و بارانی بودن 
هوا بــه تأخیر افتاد و بعد انجــام ارزیابی 
هواپیمای فلایت چک و کسب مجوز در 
چند روز آینده شاهد بهره برداری رسمی 
از این فرودگاه خواهیم بود ولی هنوز زمان 

مشخصی برای آن اعلام نشده است.
وی با بیان اینکه این پرواز آزمایشی برای 

بررسی باند و سایر امکانات جانبی و کمک 
ناوبری فرودگاه این شهرستان انجام شده 
است ادامه می دهد: سازمان فرودگاه های 
کشور تاکنون هیچ تاریخی برای افتتاح و 
بهره برداری فرودگاه تعیین و اعلام نکرده 
اســت و بعد از اعلام نتیجه آزمون پرواز، 

زمان بهره برداری رسمی اعلام می شود.
صرفه اقتصادی 

مدیــرکل فرودگاه های خراســان رضوی 
در گفت وگو بــا بازار اظهار کــرد: تعداد 
فرودگاه های دارای توجیه اقتصادی کمتر 
از ۵فرودگاه است و به طور حتم هزینه های 
جــاری فرودگاه گنابــاد از درآمدهای آن 
بیشــتر خواهد بود ولی با عنایت به نگاه 
خدمت به مناطق کمتر توسعه یافته کشور 
احداث فرودگاه گناباد در دستور کار قرار 
دارد که امیدواریــم باعث رونق اقتصادی 

منطقه شود.
محمود امانی بنی بابیان اینکه تاکنون 
افزون بر یــک هزار میلیارد تومان برای 
احــداث و راه اندازی این فرودگاه هزینه 
شــده اســت ادامه داد: دولت سیزدهم 
باوجود شرایط خاص اقتصادی، کمک 
خوبی درزمینه تأمیــن اعتبار تکمیل 

فرودگاه گناباد داشته است.
وی هم چنین از ایجاد و تکمیل سطوح 
پروازی و انتقال تأسیســات زیر بنایی و 
احداث راه دسترســی و محوطه سازی 
همچنین طرح احداث پایانه پروازهای 
داخلی با پیشرفت ۹۵درصد خبر داد و 
افزود: احداث فرودگاه از زیرساخت های 

توسعه و پیشرفت گناباد و منطقه است و 
علاوه بر جابه جایی مسافر، از قابلیت های 
زیــادی برای خدمات رســانی در زمان 
وقوع بحران ها و حوادث پیش بینی نشده 
در جنوب این اســتان و مناطق اطراف 

برخوردار است.
وی اضافه کرد: این فرودگاه در سال جاری 
به بهره برداری می رسد و بعد از بهره برداری 
در مرحله نخست هفته ای یک یا دو پرواز از 

مقصد گناباد به تهران انجام می شود.
مدیــرکل فرودگاه های خراســان رضوی 
گفت: احداث فرودگاه از زیرســاخت های 
توسعه و پیشرفت گناباد و منطقه جنوب 
خراسان رضوی است، علاوه بر جابه جایی 
مســافر، از قابلیت هــای زیــادی بــرای 
خدمات رســانی در زمان وقوع بحران ها و 
حوادث پیش بینی نشــده در جنوب این 

استان و مناطق اطراف برخوردار است.
محمود امانی بنی اظهار داشت: تکمیل 
فــرودگاه گناباد در اولویــت اقدامات و 
رویکردهای این اداره کل در سال جاری 
اســت و از همه ظرفیت هــای موجود 
برای شــتاب دادن به اجرای طرح و به 
بهره برداری رساندن آن در نیمه نخست 

امسال استفاده می شود.
فرودگاه کاشمر رؤیای دست نیافتنی

به جز فرودگاه گناباد کــه انتظاری ۲۹ 
ســاله را پشت ســر می گذارد فرودگاه 
شهید مدرس در شهرستان کاشمر نیز 
یکی دیگر از پروژه هایی است که در سال 
۱۳۸۷ کلنگ آن در زمینی به مساحت 
۵۴۰ هکتــار بر زمین خورد اما هنوز به 
روی ای ای مردم این شهرســتان رنگ 

واقعیت نبخشیده است.
فرودگاهی کــه قرار بود در کمترین زمان 
ممکن به ۱۰ شهرســتان مرکز و جنوب 
خراسان رضوی خدمات دهی کند اکنون 
۱۴ ســال از کلنگ زنــی آن می گذرد و 

وضعیت آن همچنان بلاتکلیف است.
هرچنــد میلیاردها تومان برای ســاخت 
فــرودگاه شــهید مدرس به عنــوان یک 
فرودگاه منطقه ای هزینه شــده اما اکنون 
انتقادهایی مبنی بر جانمایی نادرست آن 

مطرح می شود.
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511/6اداره کل ثبت اسناد و املاک خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد ناحیه سه
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف و ضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
 آگهـی قانـون تعیین تکلیـف وضعیت اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند 
رسـمی حوزه ثبتی منطقه سـه مشـهد . نظر به دسـتور مواد ۱ و۲ قانون 
تعییـن تکلیـف وضعیـت  اراضـی و سـاختمان هـای فاقد سـند رسـمی 
مصـوب ۱۳۹۰/۹/۲۰ امـلاک متقاضیانـی کـه در هیـات موضـوع مـاده 
یـک قانـون مذکـو مسـتقر در واحد ثبتی منطقه سـه مشـهد رسـیدگی 
و تصرفـات مالکانـه وبلامعـارض  آنـان محـرز و رای لازم صـادر گردیـده 
جهـت اطـلاع عمـوم بـه شـرح ذیـل آگهـی میگـردد : امـلاک متقاضی 
واقـع در پـلاک ۲۲۶  اصلـی بخـش ۵ مشـهد پـلاک ۲۳۷  فرعـی بنـام 
سـید صالـح زمانیـان فهیمـی کاشـانی فرزند سـید جلال در ششـدانگ 
یـک بـاب انبار سـنگ به مسـاحت ۲۱۶۳ مترمربع واقع در تپه سـلام که 
خریداری شـده از غزاله و احسـان و امیر اشـکان همگی غفاریان مالکین 
رسـمی میباشـد. لـذا بـه موجب مـاده ۳ قانـون  تعیین تکلیـف وضعیت 
ثبتـی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی ایـن آگهـی در دو نوبت 
به فاصله ۱۵ روز از طریق این روزنامه و محلی / کثیرالانتشـار در شـهرها 
منتشـر و در روسـتاها رای هیـات الصـاق تا در صورتیکه اشـخاص ذینفع 
بـه آرای اعـلام شـده اعتـراض داشـته باشـند بایـد از تاریخ انتشـار اولین 
آگهـی و در روسـتاها از تاریـخ الصـاق در محـل تـا دو مـاه اعتـراض خود 
را بـه اداره ثبـت محـل وقـوع ملک تسـلیم و گواهی تقدیم و رسـید اخذ 
نماینـد. معتـرض بایـد ظـرف یک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتـراض مبادرت 
بـه تقدیـم دادخواسـت بـه دادگاه عمومـی محـل نماید و گواهـی تقدیم 
دادخواسـت بـه اداره ثبـت محل تحویـل دهد که در این صـورت اقدامات 
ثبـت موکـول به ارائه حکم قطعی دادگاه اسـت و در صورتـی که اعتراض 
در مهلـت قانونـی واصل نگردد یا معتـرض، گواهی تقدیم دادخواسـت به 
دادگاه عمومـی محـل را ارائـه نکنـد اداره ثبـت مبـادرت بـه صدور سـند 
مالکیـت مـی نمایـد و صـدور سـند مالکیـت مانـع از مراجعه متضـرر به 
دادگاه نیسـت. م.الـف۴۱۵ تاریخ انتشـار نوبـت اول: ۱۴۰۱/۱۱/۱۹. تاریخ 

انتشـار نوبـت دوم: ۱۴۰۱/۱۲/۴
 ابوالقاسم نظام زاده -رئیس ثبت اسناد و املاک ناحیه سه مشهد

511/7اداره کل ثبت اسناد و املاک خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد ناحیه سه
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف و ضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
 آگهـی قانـون تعیین تکلیـف وضعیت اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند 
رسـمی حوزه ثبتی منطقه سـه مشـهد . نظر به دسـتور مواد ۱ و۲ قانون 
تعییـن تکلیـف وضعیـت  اراضـی و سـاختمان هـای فاقد سـند رسـمی 
مصـوب ۱۳۹۰/۹/۲۰ امـلاک متقاضیانـی کـه در هیـات موضـوع مـاده 
یـک قانـون مذکـو مسـتقر در واحد ثبتی منطقه سـه مشـهد رسـیدگی 
و تصرفـات مالکانـه وبلامعـارض آنـان محـرز و رای لازم صـادر گردیـده 
جهـت اطـلاع عمـوم بـه شـرح ذیـل آگهـی میگـردد : امـلاک متقاضی 
واقـع در پـلاک ۲۲۶  اصلی بخش ۵ مشـهد پلاک ۲۳۷ فرعی بنام سـید 
صالـح زمانیـان فهیمی کاشـانی فرزند سـیدجلال در ششـدانگ یک باب 
انبارسـنگ بـه مسـاحت ۲۳۶۹ مترمربع واقع درتپه سـلام کـه خریداری 
شـده از غزالـه و احسـان و امیـر اشـکان همگـی غفاریان مالکین رسـمی 
میباشـد. لـذا بـه موجـب مـاده ۳ قانـون  تعییـن تکلیف وضعیـت ثبتی 
اراضـی و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی ایـن آگهـی در دو نوبـت بـه 
فاصلـه ۱۵ روز از طریـق ایـن روزنامه و محلی / کثیرالانتشـار در شـهرها 
منتشـر و در روسـتاها رای هیـات الصـاق تا در صورتیکه اشـخاص ذینفع 
بـه آرای اعـلام شـده اعتـراض داشـته باشـند بایـد از تاریخ انتشـار اولین 
آگهـی و در روسـتاها از تاریـخ الصـاق در محـل تـا دو مـاه اعتـراض خود 
را بـه اداره ثبـت محـل وقـوع ملک تسـلیم و گواهی تقدیم و رسـید اخذ 
نماینـد. معتـرض بایـد ظـرف یک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتـراض مبادرت 
بـه تقدیـم دادخواسـت بـه دادگاه عمومـی محـل نماید و گواهـی تقدیم 
دادخواسـت بـه اداره ثبـت محل تحویـل دهد که در این صـورت اقدامات 
ثبـت موکـول به ارائه حکم قطعی دادگاه اسـت و در صورتـی که اعتراض 
در مهلـت قانونـی واصل نگردد یا معتـرض، گواهی تقدیم دادخواسـت به 
دادگاه عمومـی محـل را ارائـه نکنـد اداره ثبـت مبـادرت بـه صدور سـند 
مالکیـت مـی نمایـد و صـدور سـند مالکیـت مانـع از مراجعه متضـرر به 
دادگاه نیسـت. م.الـف۴۱۷ تاریخ انتشـار نوبـت اول: ۱۴۰۱/۱۱/۱۹. تاریخ 

انتشـار نوبـت دوم: ۱۴۰۱/۱۲/۴
 ابوالقاسم نظام زاده -رئیس ثبت اسناد و املاک ناحیه سه مشهد

511/1اداره کل ثبت اسناد و املاک خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک تربت حیدریه

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف و ضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهـی موضـوع مـاده ۳ قانـون و مـاده ۱۳ آئیـن نامـه قانـون تعییـن 
تکلیـف وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقـد سـند رسـمی . 
نظـر بـه دسـتور مواد ۱ و ۳ قانـون تعیین تکلیف وضعیت ثبتـی اراضی و 
سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مصوب ۱۳۹۰/۹/۲۰ و برابر رای شـماره  
۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰۰۶۰۰۷۵۹۷ هیـات اول موضـوع مـاده یـک قانون مذکور 
مسـتقر در واحـد ثبتی حـوزه ثبت ملک تربت حیدریـه تصرفات  مالکانه 
و بلامعـارض متقاضـی خانـم مرضیه اصغـرزاده فرزند غلامرضا به شـماره 
شناسـنامه ۲۶۱۹۳ صـادره از تربت حیدریه نسـبت به ششـدانگ یکباب 
سـاختمان بـه مسـاحت ۱۶۳/۸۰ متـر مربـع ) یکصـد وشـصت و سـه و 
هشـتاد صـدم مترمربـع( قسـمتی از پلاکــ ۶۶۰ فرعـی از اراضـی قنداب  
فـرزق  پـلاک ۱۳۴ اصلی دهسـتان اربعه واقع در خراسـان رضوی بخش 
یـک حـوزه ثبـت ملک تربـت حیدریه خریـداری  مـع الواسـطه از مالک 
رسـمی عباسـعلی زارعـی رافی محـرز گردیده اسـت. لذا بـه موجب ماده 
۳ قانـون تعییـن تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند 
رسـمی و مـاده ۱۳ قانـون آئیـن نامـه مربوطه ایـن آگهـی در دو نوبت به 
فاصله ۱۵ روز از طریق روزنامه محلی و کثیرالانتشـار در  شـهرها منتشـر 
تـا در صورتیکـه اشـخاص ذینفـع بـه آرای اعـلام شـده اعتـراض داشـته 
باشـند باید از تاریخ انتشـار اولیـن آگهی تا دو ماه اعتراض خـود را به این 
اداره ثبـت محـل وقـوع ملک تسـلیم و رسـید اخذ نماینـد.  معترض باید  
ظـرف یـک ماه از تاریخ تسـلیم اعتـراض مبـادرت به تقدیم دادخواسـت 
بـه دادگاه عمومـی محـل نماید و گواهی دادخواسـت بـه اداره ثبت محل 
تحویـل دهـد کـه در ایـن صـورت اقدامـات ثبـت موکـول به ارائـه حکم 
قطعـی دادگاه اسـت و در صورتـی کـه اعتـراض در مهلـت قانونـی واصل 
نگـردد یا معتـرض، گواهی تقدیم دادخواسـت بـه دادگاه عمومی محل را 
ارائـه نکنـد اداره ثبت مبادرت به صدور سـند مالکیت مـی نماید و صدور 
سـند مالکیـت مانـع از مراجعـه متضـرر بـه دادگاه نیسـت. تاریخ انتشـار 

نوبـت اول :۱۴۰۱/۱۲/۰۴ انتشـار نوبـت دوم: ۱۴۰۱/۱۲/۲۰
سید امین موسوی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک تربت حیدریه

سپاهان 2 - پرسپولیس ۴

یک الکلاسیکوی واقعی
دیدار تیم های سپاهان و پرسپولیس در 
طول وقت های اضافه مسابقه با برتری ۴ بر 
۲ شاگردان یحیی گل محمدی تمام شد و 
این تیم به مرحله یک چهارم نهایی جام 

حذفی صعود کرد.
به گزارش ایسنا، دیدار تیم های سپاهان 
و پرسپولیس در قالب مرحله یک هشتم 
نهایــی جام حذفــی از ســاعت ۱۵ در 
ورزشــگاه نقش جهان شد که این دیدار 
در پایان با تساوی دو تیم به پایان رسید 
تا بازی به وقت اضافه کشــیده شود. در 
وقت های اضافه شــاگردان گل محمدی 
۲ گل به ثمر رســاندند و بازی ۴ بر ۲ به 
سود سرخپوشان تمام شد. با این نتیجه 
پرســپولیس به عنوان تیم هفتم راهی 

مرحله یک چهارم نهایی شد.
نیمه اول

در دقیقه ۵: شــوت فرشــاد احمدزاده از 
پشت محوطه جریمه با فاصله کم از کنار 

دروازه بیرانوند به بیرون رفت.
در دقیقه ۱۰: سیاوش یزدانی روی محمد 

عمری خطا کرد و داور اعلام پنالتی کرد.
دقیقــه ۱۲  در  پرســپولیس:  اول  گل 
گولسیانی پشت ضربه پنالتی قرار گرفت و 
ضربه او در جهت مخالف شیرجه نیازمند 

وارد دروازه سپاهانی ها شد.
گل اول ســپاهان: در دقیقه ۴۰ ســانتر 
نورافکن و ضربه سر دانیال اسماعیلی فر 
به اشتباه وارد دروازه پرسپولیسی ها شد تا 
مدافع سرخپوشان گل به خودی بزند و 

بازی مساوی شود.
در دومین دقیقه از وقت های تلف شــده 
نیمه اول نفــوذ ترابی به محوطه جریمه 
و ضربــه اســماعیلی در مقابــل دروازه 

سپاهانی ها به بیرون رفت.
نیمه دوم

در اوایل نیمه دوم پرسپولیسی ها توسط 
وحید امیری دروازه سپاهان را باز کردند 
امــا داور بازی اعلام آفســاید کرد و گل 

مردود شد.
گل دوم پرسپولیس: در دقیقه ۵۸ سانتر 
پورعلی گنجی در ازدحام محوطه جریمه 
با ضربه سر عیســی آل کثیر وارد دروازه 

سپاهان شد. 
در دقیقه ۶۱: ضربه آل کثیر به ســمت 

دروازه سپاهان توسط نیازمند مهار شد.
در دقیقه ۷۲: شوت سرکش شهریار مغانلو 
در دستان علیرضا بیرانوند جای گرفت. در 
ادامه بیرانوند یک بار دیگر ضربه سر امید 

نورافکن را مهار کرد.

در دقیقه ۸۱: پاس در عمق ترابی باعث 
شــد تا پریرا با نیازمند تک به تک شود 
اما ضربه این بازیکن وارد دروازه نشــد و 
با اختلاف کم از کنار دروازه ســپاهان  به 

بیرون رفت.
گل دوم ســپاهان: در دقیقه ۷۴ ســانتر 
میلاد زکی پور با اشتباه بیرانوند به فرشاد 
احمدزاده رســید و ضربه ایــن بازیکن 
در مقابــل دروازه خالــی به تــور دروازه 
پرسپولیس چســبید تا بازی به تساوی 

کشیده شود.
نیمه اول وقت اضافه ها

گل سوم پرسپولیس: در دقیقه ۹۴ نفوذ 
وحید امیــری به محوطه جریمه و پاس 
در عرض او به ســیامک نعمتی رسید و 
در نهایت ضربه این بازیکــن وارد دروازه 

نیازمند شد.
در دقیقــه ۹۸: تــکل ســیاوش یزدانی 
روی پریــرا منجر به خطای پنالتی برای 
پرسپولیس شــد و داور کارت زرد دوم و 

قرمز را به این بازیکن نشان داد.
گل چهارم پرســپولیس: در دقیقه ۱۰۰ 
گولســیانی پشــت ضربه پنالتی رفت و 
توانست برای دومین بار دروازه نیازمند را از 

روی نقطه پنالتی باز کند.
نیمه دوم وقت اضافه ها

در دقیقه ۱۰۶: شــوت امید عالیشاه به 
شکل خطرناکی از کنار دروازه نیازمند به 

بیرون رفت.
در دقیقه ۱۱۰: سانتر محمد علی نژاد به 
شکل خطرناکی از مقابل دروازه بیرانوند رد 

شد و به بیرون رفت.

 شکست والیبال پیکان از تیم محمد موسوی
تیم والیبال نیان الکترونیک موفق شــد 
پیکان را ۳ بر صفر شکســت دهد تا کار 
صعود به نیمه نهایی به بازی سوم بکشد.

به گزارش ایسنا، درجریان دور برگشت 
مســابقات یک چهارم نهایی لیگ برتر 

والیبال، دو تیم والیبال نیان الکترونیک 
و پیکان تهران از ســاعت ۱۵ در سالن 
والیبال به مصــاف یکدیگر رفتند و تیم 
نیان بر خلاف بازی قبل به برتری سه بر 

صفر رسید.

این رقابت  درحالی پیگیری شد که نیان 
الکترونیک برای جبران باخت پا به این 
رقابت  گذاشــته بود. این تیــم در بازی 
نخســت با نتیجه ۳ بر صفر شکســت 

خورده بود.

 پذیرایی سپاهانی ها از پرسپولیس 
با نارنجک!

در جریان دیدار سپاهان و پرسپولیس، هواداران اصفهانی چندین 
نارنجک یه سمت زمین مسابقه پرتاب کردند.

به گزارش ایســنا، تیــم فوتبال ســپاهان در جریان مرحله یک 
هشــتم نهایی جام حذفی فوتبال ایران از ساعت ۱۵ در ورزشگاه 
نقش جهان اصفهان میزبان پرسپولیس بود که این دیدار در نیمه 

نخست با تساوی یک بر یک به پایان رسید.
پیش آغاز بازی و حضور دو تیم در زمین برای گرم کردن، حسن 
نوشه ور ناظر مسابقه، با عصبانیت از مسئولان ورزشگاه می خواست 
که یک ساعت پیش از شروع بازی، پخش موزیک را متوقف کنند. 
او چندین باز هم از یگان ویژه خواســت که افراد غیر مســئول را 
از کنار زمین دور کنند. تماشــاگران پرســپولیس پشت نیمکت 
سپاهان مستقر شده اند و پشت نیمکت پرسپولیس هم هواداران 
ســپاهان حضور دارند. پیش از شــروع بازی، فرشاد احمدزاده و 
رامین رضاییان به ســمت نیمکت پرسپولیس رفتند و با یحیی 

گل محمدی خوش وبش کردند.
حدود ۴۰ هزار تماشاگر با حضور در ورزشگاه نقش جهان این دیدار 

را از نزدیک تماشا کردند.
پیش از آغاز بازی و زمانی که بازیکنان در حال گرم کردن بودند، 
هواداران پرسپولیس شعارهایی علیه سیاوش یزدانی سردادند ولی 

شهریار مغانلو را تشویق کردند.
بعد از اعلام پنالتی برای پرســپولیس در دقیقــه ۱۰، هواداران 
سپاهان ســه نارنجک دستی به سمت زمین و نقطه کرنر پرتاب 
کردند. این موضوع باعث شد تعدادی از عکاسان که پشت دروازه 

سپاهان مستقر شده بودند، جای خود را تغییر دهند.
در دقیقه ۲۶ روی یــک صحنه وحدت هنانوف با  امید نورافکن 
دچار درگیری شد که این موضوع با دخالت سایر بازیکنان خاتمه 

یافت.
در دقیقــه ۳۰، مورایس روی یک صحنــه داوری به داور چهارم 
اعتراض کرد که در این هنگام برخی نیمکت نشینان سپاهان هم 
قصد داشــتند در این اعتراض شــرکت کنند اما مورایس از آنها 

خواست به روی نیمکت برگردند.
بعد از گل سپاهان در دقیقه ۴۰، هواداران سپاهان باز هم تعدادی 

نارنجک دستی به سمت زمین پرتاب کردند.

مستطیلسبز

ش
ورز
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درگاه پرداخت امن

چهاردهمیننمایشگاهاختصاصیایراندرترکمنستانباموفقیتبهکارخودپایانداد:

تجلیهمتوارادهدربرگزاریبزرگتریننمایشگاهخارجیجمهوریاسلامیایران
برگزاری نمایشــگاه های بین المللی یکی از 
مسیرهای اصلی رسیدن به بازارهای جهانی 
و نوظهور برای تولیدکنندگان و صادرکنندگان 
کشور اســت که محرک اصلی برای توسعه 

صنعتی و تجاری نیز محسوب می شود.
از آنجایی که برگزاری نمایشگاه های خارجی را 
می توان به عنوان یک رسانه، پکیج و مجموعه 
تاثیرگــذار برای مجموعه هــای اقتصادی و 
تولیدی کشــور نام برد، لذا نمایشــگاه بین 
المللی مشهد به عنوان یکی از مجموعه های 
نمایشگاهی پیشــتاز و موفق در عرصه های 
ملی و بین المللی با مساعدت سازمان توسعه 
تجارت ایران و همراهی و مساعدت استاندار 
محترم خراســان رضوی و ســفیر محترم و 
کارکنان سفارت کشورمان در ترکمنستان و 
همچنین برنامه ریزی، همت و تلاش شبانه 
روزی مدیریت و کارکنان خدوم این شرکت 
با برگــزاری موفق چهاردهمین نمایشــگاه 
اختصاصی  جمهوری اسلامی ایران در عشق 
آباد کــه از آن به عنوان یکــی از بزرگترین 
نمایشــگاه های خارجی کشــورمان هم یاد 
می شــود، کاری کرد کارستان تا برگ زرین 
دیگری در دفتر خدمات و زحمات مدیریت 
شهری مشــهد و شرکت نمایشگاه های بین 

المللی مشهد ثبت گردد.
آنچه در ادامه می آید مرور مختصری اســت 
بر مهم ترین اتفاقات رخ داده در طول ســه 
روز برگزاری این نمایشــگاه خارجی که در 
گفت وگو با مدیران و دست اندرکاران مربوطه 

تقدیم حضور می گردد:
ترکمنستان، کشوری با منابع گازی و 
پتروشیمی و آماده همکاری با ایران

کشور ترکمنســتان بدلیل دارا بودن منابع 
عظیــم گازی، و واقــع شــدن در مســیر 
کریدورهای منطقه ای یعنی کریدور شرق به 
غرب و شــمال به جنوب دارای اهمیت ویژه 
ای است. از حیث منابع گازی، ارقام متفاوتی 
در مورد ذخائر گازی این کشور منتشر شده 
است، ولی این کشور جایگاه چهارم از حیث 

منابع گازی بعد از روسیه، ایران و قطر است.
همچنین نرخ تورم کشور ترکمنستان در سال 
۲۰۱۹  برابر با ۱۳/۴ درصد و تورم رســمی و 

در سال ۲۰۲۰ حدود ۱۰ درصد بوده است. 
از سفر ریاست جمهوری تا برگزاری بزرگترین 

رویداد اقتصادی دو کشور
پس از روی کار آمدن دولت سیزدهم، رئیس 
جمهور نــگاه ویژه ای به توســعه تعاملات 
و افزایــش ارتباطات سیاســی و اقتصادی با 
کشــورهای مختلف دنیا به ویزه کشورهای 
همسایه و همجوار داشتند. در این راستا تیرماه 
سال جاری آیت الله رئیسی به منظور شرکت 
در ششمین اجلاس سران کشورهای ساحلی 
خزر، در ســفر به عشــق آباد، بر استفاده از 
ظرفیت های اقتصادی و فرهنگی ترکمنستان 

و افزایش تعاملات دو کشور تاکید کرد. 
ریاســت محترم جمهوری اسلامی ایران در 
آن سفر با اشاره به روابط بسیار خوب ایران و 
ترکمنستان در ۳۰ سال گذشته کرد علیرغم 
موانعی که کرونا و برخی مســائل دیگر طی 
ماه های گذشته در روابط دو کشور ایجاد کرده 
بود، اما امروز شــاهدیم که علاوه بر موضوع 
ترانزیت و سوآپ گازی،  تقویت روابط تجاری 
و اقتصادی میان دو کشور نیز در دستور کار 

قرار گرفته است.
لذا بر همین اســاس پس از ســفر ریاست 
جمهوری، ســازمان توســعه تجارت ایران، 
موضــوع برگــزاری نمایشــگاه اختصاصی 
جمهوری اســلامی ایران در ترکمنستان را 
مطرح کرد که در کارگروه های های تخصصی 
مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت و با توجه 
به ســوابق موفق و تجربه های بســیار زیاد، 
نمایشگاه بین المللی مشهد به عنوان شرکت 
برگزار کننده این رویداد که بزرگترین رویداد 
اقتصادی بین ایران و ترکمنستان معرفی شد.

حضور 98 شرکت با 2 هزار مترمربع 
مساحت مفید

 سعید صیفی رئیس انجمن نمایشگاه های بین 
المللی ایران اظهار کرد: چهاردهمین نمایشگاه 
اختصاصی جمهوری اسلامی ایران در کشور 
ترکمنستان که به همت شرکت نمایشگاه های 
بین المللی مشهد و مســاعدت و همراهی 
استاندار خراسان رضوی، سفارت جمهوری 
اسلامی ایران در ترکمنستان و سازمان توسعه 
تجارت ایران برنامه ریزی شــده بود، پس از 
ســه روز برگزاری موفــق از ۲۶ تا ۲۸ بهمن 
ماه، به عنوان یکی از بزرگترین و موفق ترین 
نمایشگاه خارجی جمهوری اسلامی ایران در 
عشق آباد پایتخت کشور ترکمنستان به کار 

خود پایان داد.
وی در خصوص میزان مشارکت این نمایشگاه 
گفت: در این نمایشگاه ۹۸ شرکت، موسسه و 
هلدینگ اقتصادی در فضایی به مساحت چهار 
هزار و پانصد مترمربع و فضای مفید دو هزار 
مترمربع فعالیت ها و تولیدات ارزشمند خود را 
که نشــان از توانمندی ایران و ایرانی بود در 
معرض بازدید علاقمندان از این کشور دوست 

و همسایه قراردادند.
رئیس انجمن نمایشگاه های بین المللی ایران 
بیــان کرد: تیم کاربلد و توانمند نمایشــگاه 
بین المللی مشــهد توانســت کاری کند تا 
چهاردهمین نمایشگاه اختصاصی در کشور 
ترکمنســتان به عنوان یکی از بزرگترین و 
موفق ترین نمایشگاه های خارجی کشورمان 

لقب گیرد.
مدیرعامل نمایشگاه بین المللی مشهد با اشاره 
به اینکه این نمایشــگاه در فرصت کمتر از 
یک ماه برنامه ریزی و برگزار شد، افزود: این 
نمایشگاه براساس تاکیدات ریاست جمهوری 
کشــورمان پس از ســفر به ترکمنســتان 
دیپلماسی شهری  برنامه های  ودرراســتای 
واقتصادی ششمین دوره شــورای اسلامی 
شــهر مشهدپیگیری و برپا شــد و در طول 
برگزاری نمایشگاه، متخصصان و افراد زیادی 
از غرفه های موجود بازدید کردند که این امر 
جای خرســندی دارد. زیرا میزان مشارکت 
خوب شرکت ها و موسسات و همچنین بازدید 
بالای مراجعان نشــان دهنده رغبت جهت 
افزایش مراودات و فعالیت های اقتصادی بین 

دو کشور است.
صیفی بــا تقدیــر از همــکاری مجموعه 
وزارتخانه هــای نفــت، تعــاون، کار ور فاه 
اجتماعی، جهاد کشاورزی، صنعت، معدن و 
تجارت و همچنین فعالان بخش خصوصی 
گفت: خوشبختانه در برگزاری این نمایشگاه، 
همدلی و همراهی خوبــی صورت گرفت و 
امیدواریم در ســالهای آینده شاهد افزایش 
چنین مراودات اقتصادی با ترکمنستان و دیگر 
کشورها نیز باشیم و امید آنکه این نمایشگاه 
سرآغاز مهم دیگری در توسعه روابط اقتصادی 

دو کشور باشد.
گسترش تعاملات مورد تاکید مقامات دو 

کشور است
سید صولت مرتضوی وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی ایران نیز که به عنوان نماینده رسمی 
کشورمان در این نمایشگاه حضور یافته بود، 
طی سخنانی در مراسم افتتاحیه که با حضور 
باتیرآتدایف معاون کابینه وزیران ترکمنستان 
و همچنین اکثریــت وزرای کابینه به همراه 
جمع زیادی از نمایندگان مجلس این کشور 
برگزار شــد، اظهارداشت: آسیای مرکزی به 
عنوان یکی از مناطق همجوار، جز اولویت های 
سیاســت خارجی دولت ســیزدهم است و 
توسعه روابط با کشورهای همسایه و منطقه 
براســاس حُســن همجواری، از اولویت های 

دولت جمهوری اسلامی ایران است.
نماینده اعزامی ریاســت جمهوری اسلامی 
کشــورمان بیان داشــت: مقامات دو کشور 
همواره بر گســترش تعامــلات دو جانبه به 

خصوص در حوزه اقتصادی تاکید کرده اند و 
اراده سیاسی خود را برای گسترش همکاری ها 
با تبادل هیات ها در سطوح مختلف نشان داده 
اند که در این زمینه می توان به دو بار حضور 
رئیس جمهور اسلامی ایران در ترکمنستان و 
سفر رئیس جمهور ترکمنستان به تهران اشاره 
کرد که این تبادلات بر گســترش روابط دو 

کشور اثرگذار بوده است.
مرتضوی با اشاره به اقدامات موثر انجام شده 
میان دو کشور، تصریح کرد: در همین راستا 
اقدامات مهمی در سطوح دو جانبه و منطقه 
ای انجام شــده است که از جمله مهم ترین 
آن ها به امضای بیش از ۲۰ ســند همکاری 
دوجانبه طی یکســال اخیــر در حوزه های 
مختلف، بهره برداری از پروژه راه آهن ایران- 
ترکمنستان- قزاقستان و آغاز همکاری های 

ترانزیتی در مســیر شمال به جنوب، سوآپ 
گازی ترکمنستان و فعال سازی توافق نامه 

ترانزیتی عشق آباد اشاره کرد.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ایران با بیان 
اینکه برگزاری این نمایشــگاه برای مراودات 
دو کشــور موثر خواهد بود، خاطرنشان کرد: 
اختصاصی  نمایشگاه  برگزاری چهاردهمین 
جمهوری اسلامی ایران در ترکمنستان پس 
از ۴ ســال وقفه، می تواند بســتری مناسب 
برای تعاملات ســازنده و رو به گسترش در 
بخش های صنعتی، تجاری، علمی و فناوری و 

علوم دانش بنیان میان دو کشور باشد.
اقدام نمایشگاه بین المللی مشهد در زمان 

کوتاه جای تقدیر دارد
علی رســولیان، معاون وزیر صنعت، معدن 
و تجــارت و مدیرعامل صنایــع کوچک و 
شهرک های صنعتی ایران نیز ضمن بازدید 
از این نمایشگاه اظهار داشت: اقدام نمایشگاه 

بین المللی مشــهد در برگــزاری موفق این 
نمایشــگاه، جای تقدیر دارد که بعد از چند 
سال فاصله بین برگزاری نمایشگاه ها در کشور 
ترکمنستان، در فاصله زمانی بسیار کوتاهی 
و در زمان مشخص شــده، نمایشگاهی را با 
سطح کیفی بسیار بالا و مناسب و  همچنین 
با استقبال گســترده مقامات ترکمنستان و  
حضور تجار و فعالین اقتصادی این کشور در 

شهر عشق آباد برگزار کرد. 
وی افزود: در این نمایشــگاه، شــرکت های 
بســیار خوبی  در ســطح و تراز بین المللی 
همانند شرکت های پتروشیمی بزرگ ایران، 
شــرکت های نفتی بزرگ ایران، شرکت های 
خوب مصالح ساختمانی و ... حضور پیدا کردند 
و با این حضور مؤثر خود شــاهد هستیم که 
مقامات ارشد ترکمنســتان در سطح وزرای 

کابینه از نمایشگاه بازدید داشتند و با مشاورین 
ما صحبت کردند بسیار خوشحال کننده است. 
مدیرعامــل صنایع کوچک و شــهرک های 
صنعتی ایران ادامه داد: امروز ما برای توسعه 
تولید در سطح کشور نیازمند بازارهای جدید 
هستیم، نیازمند این هستیم که بتوانیم تقاضا 
برای این تولید را در خارج از کشــور افزایش 

بدهیم. 
وی با بیان اینکه نگاه دولت، نگاه به توســعه 
روابط با کشــورهای همســایه است، گفت: 
در طول یک سال گذشــته ما شاهد توسعه 
مبــادلات با کشــور ترکمنســتان بودیم. 
زمینه های بســیار خوبی فراهم شده و من 
امیدوارم این نمایشگاه و حضور مؤثر فعالین 
اقتصادی، مســیر جدیدی را برای توســعه 
مبادلات با کشورهای آسیای میانه رقم بزند 
زیرا انگیزه ای جدی در بین فعالان اقتصادی 
و مسئولین این کشور وجود دارد تا مبادلات 

افزایش پیدا کند.
تعاملات نفتی بین ایران و ترکمنستان

یک هیأت ایرانی از وزارت نفت به سرپرستی 
وحیدرضا زیدی فرد، معاون امور مهندســی، 
پژوهشــی و فناوری وزیر نفت در حاشــیه 
چهاردهمین نمایشگاه اختصاصی جمهوری 
اســلامی ایران در شهر عشــق آباد با حضور 
مدیرانی از شــرکت های تابع وزارت نفت در 
نشست های جداگانه با هیئت های ترکمنی 

دیدار و گفت وگو کردند.
زیدی فــرد در این نمایشــگاه ضمن معرفی 
توانمندی شرکت های ایرانی در صنعت نفت، 
بر توسعه و همکاری بین دو کشور تأکید کرد.

وی همچنین با اشاره به ساخت بیش از ۷۰ 
درصد تجهیزات و قطعات ایرانی در پروژه های 
نفتی خواستار همکاری در تأمین تجهیزات 

مورد نیاز صنایع نفتی ترکمنستان شد.
معاون امور مهندسی، پژوهشی و فناوری وزیر 
نفت آمادگی صنعت نفت ایران برای احداث 
پالایشگاه، توسعه میدان های نفتی و گازی و 
تأمین قطعات و تجهیزات باکیفیت رقابتی و 
قیمت مناسب را به طرف های ترکمنی اعلام 
و از مسئولان نفت و گاز کشور ترکمنستان 
به منظور بازدیــد از توانمندی های صنایع و 

پروژه های صنعت نفت ایران دعوت کرد.
استقبال تجار ترکمنستانی از نمایشگاه 

اختصاصی ایران
 عباســعلی ارباب خالص ســفیر ایــران در 
ترکمنستان نیز گفت: چهاردهمین نمایشگاه 
اختصاصــی ایــران در ترکمنســتان که به 
مدت ســه روز در عشــق آباد برگزار شد که 
خوشبختانه با استقبال خیلی خوبی از سوی 

تجار مواجه گردید.
وی افزود: بعد از افتتاح نمایشــگاه، وزیر کار، 
تعاون و امور اجتماعی کشورمان ملاقات هایی 
با وزیر خارجه ترکمنســتان، معاون رئیس 
کابینه ترکمنســتان، امور تجارت و وزیر کار 
ترکمنستان در عشق آباد انجام داد. متعاقب 
آن هم نشست تخصصی در قالب همایش و 
مذاکرات دو به دو تجار در حوزه های مختلف 
به صــورت عام با حضور معاون وزیر صنعت، 
معدن و تجارت کشــورمان و وزیر بازرگانی 
ترکمنســتان انجام شــد و تجار به صورت 
متقابل با یکدیگر آشنا شدند و اطلاعاتشان را 
تبادل کردند. پس از آن هم گروه های مختلف 
براساس تخصص و رشته هایی که داشتند در 
۶ یا ۷ گروه در اتاق های مختلف بین خودشان 

مذاکراتی را انجام دادند.
اربــاب خالص بــا بیان اســتقبال طرف های 
ترکمنستانی از نمایشگاه اختصاصی ایران گفت: 
هدف از برگزاری نمایشگاه به خصوص نمایشگاه 
اختصاصی آشناســازی طرف هــای مقابل با 
ظرفیت های مختلف کشــورمان بود. یکی از 
ملزومات برگزاری نمایشــگاه ها ایجاد فضای 
مذاکره رسمی و نزدیک بین تجار و صنعتگران 
مان است. بعضی از تجار ترکمنستانی با حضور 
در غرفه های نمایشگاه مذاکرات خود را انجام 
دادند و بعضی حتی به مرحله عقد قرارداد رسید 

که جای خرسندی دارد.
سفیر کشورمان در ترکمنستان ابراز امیدواری 
کرد که روند رو به رشــد روابط تجاری ایران 
و ترکمنســتان که از سال گذشته آغاز شده 
است، با سرعت بیشــتری ادامه یابد، زیرا دو 
طرف به گســترش روابط تجاری بین خود 

اهمیت می دهند.
ضرورت نقش آفرینی مدیریت شهری 

مشهد در تعاملات فرهنگی و اقتصادی ایران
نایب رئیس و ســخنگوی شــورای اسلامی 
شــهر مشــهد نیز در این خصــوص گفت: 
مدیریت شــهری مشــهد به نمایندگی از 
جمهوری اســلامی ایران با برپایی نمایشگاه 
در ترکمنســتان، نقش موثری در تعاملات 
فرهنگی و اقتصادی ایفا کرده واین رویه لازم و 

ضروری را ادامه خواهد داد.

موسی الرضا حاجی بگلو اظهارداشت: برگزاری 
نمایشگاه ایران در ترکمنستان، به نمایندگی 
از کشــورمان توسط مدیریت شهری مشهد 
صورت گرفــت که یکی از اولویت های اصلی 
و سیاســت گذاری های شــورای اســلامی 
شــهر مشــهد در رابطه با اقتصاد و براساس 
و درراســتای گفتمان ریاســت جمهوری 

کشورمان در قبال کشورهای همسایه است.
وی اظهارداشت: لذا برهمین اساس، مدیریت 
شهری این وظیفه را بر عهده گرفت تا در کنار 
دولت برای رسیدن به اهداف نظام جمهوری 

اسلامی ایران نقش آفرینی کند. 
رئیس شــورای اســلامی اســتان خراسان 
رضوی ادامه داد: این نمایشــگاه که با حضور 
فعــال شــرکت های ایرانــی در حوزه های 
مختلــف از جملــه صنعت، پتروشــیمی، 
انرژی،ساختمان،صنایع غذایی ومواردی از این 
قبیل برگزار شد، میزبان تمامی وزرای کابینه 
کشور ترکمنســتان و همچنین نمایندگان 
مجلس این کشور بود که این حضور و تعامل، 
باعث تقویت مراودات بین دو کشــور خواهد 
شد و از این طریق ما می توانیم جامعه هدف 
را برای کشورهای همسایه و تجار بگذاریم و 
همچنین از این طریق محصولات ایرانی را در 
دیگر کشورها ارائه کنیم و درآمدزایی ارزی را 

برای کشور داشته باشیم.
عضو ناظر شورای اســلامی شهر مشهد در 
هیئت مدیره نمایشــگاه بین المللی مشهد 
در خصوص افزایش روابط با ترکمنســتان، 
تصریح کرد: این نمایشــگاه مقدمه حضور 
تجــار و بازرگانان جمهوری اســلامی ایران 
در ترکمنســتان و همچنین حضور فعالان 
اقتصادی کشور همســایه در ایران را فراهم 
کرده و در حوزه های مختلف با توجه به اینکه 
تعاملات فرهنگی و نقش آفرینی هر دو کشور 
به لحاظ جغرافیایی اشتراک های زیادی دارد، 
توانسته زمینه افزایش تعاملات را صورت دهد 
و ما نیز در مدیریت شهری امیدواریم که این 
تعاملات در حوزه فرهنگی و اقتصادی افزایش 

پیدا کند.
برگزاری رویدادهای مختلف اقتصادی 

همزمان با نمایشگاه
در زمــان برگزاری ایــن نمایشــگاه، افراد 
بســیار زیادی مانند اکثریــت وزرای کابینه 
ترکمنستان، نمایندگان مجلس این کشور، 
فعالان اقتصادی دو کشور و نمایندگان وزارت 
خانه های مختلف ایران با حضور در عشق آباد، 
سعی در بررسی کیفیت برگزاری آن داشتند 
که پس از بازدید، رضایت کامل خود را از نحوه 
برگزاری و میزان مشارکت افراد اعلام کردند. 
همچنین رویدادهای مختلف اقتصادی نیز 
همزمان با این نمایشــگاه در شهر عشق آباد 
برگزار شــد. یکی از ایــن رویدادهای بزرگ، 
گردهمایی شرکت های ایرانی حاضر در این 
نمایشگاه بود که با حضور وزیر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی، سفیر جمهوری اسلامی ایران 
در ترکمنستان، معاونان وزرای صنعت، معدن 
و تجــارت و همچنین فعــالان اقتصادی در 

سفارت ایران برگزار شد.
یکی دیگر از برنامه های این نمایشگاه، برگزاری 
نشســت فعالان اقتصادی دوکشــور بود که 
باحضور آقایان؛ رسولیان، معاون وزیرصمت، 
بهشتی منفرد، مســئول نمایندگی وزارت 
امور خارجه در شرق کشور، محسنی گرکانی 
سرپرســت محترم اداره هماهنگي و پایش 
روابط اقتصــادي دفتر نمایندگی وزارت امور 
خارجه در خراســان رضوی، جمعی از تجار 
و بازرگانان بخــش خصوصی و همچنین از 
طرف ترکمنی آقای رجــب اف رئیس اتاق 
بازرگانی و صنایع ترکمنستان و تجار و فعالین 
ترکمنستان و جمعی از فعالان اقتصادی این 
کشور برگزار شد و پس از معرفی شرکت ها به 
یکدیگر، مهمترین مسایل مطرح و پاسخ های 

لازم داده شد.


